
31e vergadering Donderdag 25 juni 1992
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
10.08 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

ONTWERP VAN DECREET tot
wijziging van de wet van 26 maart
1971 op de bescherming van de op-
pervlaktewateren tegen verontreini-
ging en van het decreet van 12 de-
cember 1990 betreffende het bestuur-
lijk beleid
- 187 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking

De Voorzitter : Dames en heren, ik
constateer dat de verslaggever, de
heer Vanlerberghe, aanwezig is maar
dat de bevoegde Minister op dit
ogenblik nog niet is toegekomen.
Wellicht heeft hij enige vertraging
opgelopen door de betoging. Ik stel
voor de vergadering gedurende enke-
le minuten te schorsen en te hervat-
ten wanneer het bevoegde lid van de
Executieve aanwezig is.

- De vergadering wordt geschorst
om 10.09 uur.

- De vergadering wordt hervat om
10.40 uur.

Dames en heren, wij hervatten de
openbare vergadering.

Minister Van den Bossche heeft het
woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, ik verontschuldig
mij bij de Raad en bij uw ambt voor
mijn laattijdige aankomst. Er was
echter een ongeval gebeurd op de au-
toweg waardoor ik meer dan een uur
in de file heb gestaan. Het was onmo-
gelijk om hier tijdig te zijn.

De Voorzitter : Dames en heren, op
deze wijze is de ruime schorsing ver-
klaard.

Het verheugt mij dat de Minister een
objectieve reden geeft om te verkla-
ren waarom onze vergadering vrij
laattijdig begint.

Het is mijn plicht erover te waken
dat de instelling kan functioneren op
de wijze waarop dit in de agenda
werd bepaald.

Aan de orde is het ontwerp van de-
creet tot wijziging van de wet van 26
maart 1971 op de bescherming van
de oppervlaktewateren tegen veront-
reiniging en van het decreet van 12
december 1990 betreffende het be-
stuurlijk beleid.

De algemene bespreking is geopend.

De heer Vanlerberghe, verslaggever,
heeft het woord.

De heer R. Vanlerberghe (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-

heer de Minister, geachte collega’s,
na een inleidende uiteenzetting in de
Commissie door de heer Gemeen-
schapsminister van Ambtenarenza-
ken bleek dat wegens de ontbinding
van de Kamer het decreet houdende
diverse bepalingen en bepalingen tot
begeleiding van de begroting 1992
niet meer door de Vlaamse Raad ge-
stemd werd.

Het voorliggend ontwerp van decreet
herneemt de wijzigingen die het pro-
grammadecreet wenste aan te bren-
gen aan bepaalde artikelen van het
decreet betreffende het bestuurlijk
beleid. Deze invoeging van een arti-
kel 58 werd ingevolge het advies van
de Raad van State vervangen door
de invoeging van een artikel 32unde-
cies in de wet van 26 maart 1971 op
de bescherming van de oppervlakte-
wateren tegen verontreiniging.

De bedoeling van dit artikel is de
werving op korte termijn mogelijk te
maken van maximaal drie gespeciali-
seerde personeelsleden voor de
dienst die belast is met de inning van
de milieuheffingen van de Vlaamse
Milieumaatschappij. Het noodzake-
lijk hoog gekwalificeerd personeel
ontbreekt om deze taken optimaal uit
te oefenen en kan niet gerecruteerd
worden via gewone werving. Er
wordt derhalve voorzien in een ver-
gelijkend examen via het Vast Wer-
vingssecretariaat.

Het huidig artikel 79 van het voor-
melde decreet voorziet beneden rang
13 afsluitingen tussen de zes departe-
menten. Het komt regelmatig voor
dat laureaten van examens, bij ge-
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Vanlerberghe

brek aan vacatures, niet kunnen
bevorderen in hun eigen departe-
ment, terwijl er in andere departe-
menten wel vacatures zijn. Het komt
ook voor dat personeelsleden laure-
aat zijn van een examen waarvan de
graad niet voorkomt op de formatie
van hun eigen departement.

Daarom wordt voorgesteld om de be-
doelde afsluitingen op te heffen bij
wervingen en bij bevordering.

Artikel 95 van het decreet betreffen-
de het bestuurlijk beleid legt de basis
voor de werving van gespecialiseerd
personeel in culturele ambten en
geeft een opsomming van de beoogde
functies.

In het ontwerp van decreet worden
de graden inspecteur, specialiteit
beeldende kunsten, en inspecteur,
specialiteit musea, toegevoegd.

Het ontwerp van decreet werd onder-
handeld in het sectorcomité XVIII op
16 maart 1992. Deze onderhandeling
resulteerde in een protocol van ak-
koord.

De Raad van State, afdeling Wetge-
ving, bracht op 27 maart 1992 advies
uit over het voorontwerp. Het ont-
werp werd aan de opmerkingen van
de Raad van State aangepast.

Bij de algemene bespreking gaf het
ontwerp van decreet geen aanleiding
tot noemenswaardige opmerkingen.

Bij de eindstemming werd het ont-
werp van decreet aangenomen met 8
stemmen tegen 1.

Dit is een kort overzicht van wat in
de Commissie werd besloten.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het

ontwerp van decreet tot wijziging van
de wet van 26 maart 1971 op de be-
scherming van de oppervlaktewate-
ren tegen verontreiniging en van het
decreet van 12 december 1990 betref-
fende het bestuurlijk beleid.

Artikel 1

Dit decreet regelt zowel aangelegen-
heden bedoeld in artikel 59 bis als in
artikel 107 quater  van de Grondwet.

- Aangenomen.

Artikel 2

Afdeling III van hoofdstuk II van de
wet van 26 maart 1971 op de bescher-
ming van de oppervlaktewateren te-
gen verontreiniging, ingevoegd bij
decreet van 23 december 1980 en ge-
wijzigd bij decreet van 12 december
1990, wordt aangevuld met een arti-
kel 32undecies,  luidend als volgt :

,,Artikel 32undecies

8 1. Met het oog op de maximale
operationalisering van de “dienst hef-
fingen,, van de Vlaamse Milieumaat-
schappij kan, binnen een termijn van
één jaar volgend op de inwerkingtre-
ding van dit artikel, voor de benoe-
ming van maximaal 3 gespecialiseer-
de personeelsleden worden afgewe-
ken van de voorwaarden inzake wer-
ving, verandering van  g raad  en
bevordering, zoals bepaald bij het
koninklijk besluit van 8 januari 1973
tot vaststelling van het statuut van
het personeel van sommige instellin-
gen van openbaar nut.

0 2. De in 6 1 bedoelde benoemingen
gebeuren op grond van kwalificaties
vastgelegd in de functieomschrijving
en op basis van ervaring en verdien-
sten die onder meer blijken uit een
curriculum vitae.

Onverminderd de in voorkomend ge-
val door de Vlaamse Executieve na-
der te bepalen bijzondere diploma-
en ervaringsvereisten kunnen zich
kandidaat stellen de ambtenaren van
niveau 1 van de Diensten van de
Vlaamse Executieve, van de openba-
re instellingen die afhangen van de
Vlaamse Gemeenschap of van het

Vlaamse Gewest, de ambtenaren van
de fiscale besturen van het Ministerie
van Financiën die titularis zijn van
een graad die ingedeeld is in de rang
24 of hoger, alsmede de ambtenaren
van rang 24 van de Diensten van de
Vlaamse Executieve, van de openba-
re instellingen die afhangen van de
Vlaamse Gemeenschap of van het
Vlaamse Gewest en die voorheen bij
een fiscaal bestuur van het Ministerie
van Financiën titularis zijn geweest
van een graad die ingedeeld is in de
rang 24.

8 3. De in 0 1 bedoelde personeelsle-
den  worden  benoemd door  de
Vlaamse Executieve uit de geslaag-
den voor een vergelijkend wervings-
examen afgelegd voor een door de
Vaste Wervingssecretaris samenge-
stelde examencommissie onder het
voorzitterschap van de Vaste Wer-
vingssecretaris of zijn adjunct, beho-
rend tot de Nederlandse taalrol.

0 4. De Vlaamse Executieve bepaalt
het administratief en geldelijk statuut
van de in 8 1 bedoelde personeelsle-
den.

- Aangenomen.

Artikel 3

Artikel 68, eerste lid, 1” van het de-
creet van 12 december 1990 betref-
fende het bestuurlijk beleid wordt
vervangen door de volgende tekst :

,,l” in dienst of tewerkgesteld zijn in
één van de instellingen als bedoeld
in artikel 64 of in de diensten van de
Vlaamse Executieve op de dag dat
deze titel in werking treedt ofwel in
dienst geweest of tewerkgesteld ge-
weest zijn in één van de openbare
instellingen onder het gezag, de con-
trole of het toezicht van de Staat en
na de datum van inwerkingtreding
van deze titel overgedragen naar de
Vlaamse Gemeenschap, het Vlaamse
Gewest of aan een openbare instel-
ling, die afhangt van de Vlaamse Ge-
meenschap of van het Vlaamse Ge-
west ofwel in dienst geweest of te-
werkgesteld geweest zijn in één of
meer instellingen als bedoeld in arti-
kel 64 en/of in de diensten van de
Vlaamse Executieve gedurende een
periode van ten minste twaalf maan-
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Voorzitter

den derwijze dat die periode valt bin-
nen de vierentwintig maanden, die
aan de datum van inwerkingtreding
van deze titel voorafgaan ;“.

- inspecteur (specialiteit beelden-
de kunsten) ;

talig sociaal-cultureel vormings- en
ontwikkelingswerk.

- inspecteur (specialiteit musea)“.

- Aangenomen.

De algemene bespreking is geopend.

- Aangenomen.

De heer De Bremaeker, verslagge-
ver, verwijst naar zijn schriftelijk ver-
slag.

Artikel 7
Vraagt iemand het woord ? (Neen)

Artikel 4

Artikel 79, eerste lid van hetzelfde
decreet wordt vervangen door de vol-
gende bepaling :

Dit decreet heeft uitwerking met in-
gang van 21 december 1990 met uit-
zondering van de artikelen 1 en 3 die
in werking treden op de dag van de
bekendmaking van dit decreet in het
Belgisch Staatsblad.

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

,,Het Ministerie van de Vlaamse Ge-
meenschap functioneert als een mi-
nisterie in de zin van het administra-
tief statuut van toepassing op de per-
soneelsleden van het Ministerie van
de Vlaamse Gemeenschap in een li-
mitatief aantal gevallen, met name
bij :

Artikelsgewijze bespreking

- Aangenomen.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

We zullen om 16 uur de hoofdelijke
stemming over het gehele ontwerp
van decreet houden.- benoeming, affectatie en mutatie

van ambtenaren vanaf rang 13 ;

- werving ;

De Voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het
voorstel van decreet van de heren
Berben, Bourgeois,  Lauwers en
Seeuws C.S. houdende aanpassing van
het decreet van 8 april 1987 houden-
de aanpassing van de regeling voor
de toekenning van subsidievoor-
schotten voor de jeugd- en volwasse-
nenvorming.

- benoeming na examen en/of on-
derzoek naar de beroepsgeschikt-
heid ;

De door de Commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

- interdepartementale mutaties en
affectaties.“.

- Aangenomen. Dit decreet regelt een in artikel 59bis
van de Grondwet bedoelde aangele-
genheid.

Artikel 5 - Aangenomen.
In artikel 88 van hetzelfde decreet
worden de volgende wijzigingen aan-
gebracht :

VOORSTEL VAN DECREET van
de heren P. Berben, A. Bourgeois,
H. Lauwers en W. Seeuws C.S. hou-
dende aanpassing van het decreet van
8 april 1987 houdende aanpassing van
de regeling voor de toekenning van
subsidievoorschotten voor de jeugd-
en volwassenenvorming
- 92 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

Algemene bespreking

1” in het eerste lid worden de woor-
den ,,binnen  een termijn van één jaar
volgend op de inwerkingtreding van
de personeelsformatie van het Minis-
terie van de Vlaamse Gemeenschap”
geschrapt ;

2° een derde lid, luidend als volgt,
wordt toegevoegd : ,,Het aantal be-
trekkingen dat met toepassing van
het eerste lid kan worden toegewe-
zen, bedraagt ten hoogste 46”.

- Aangenomen.

In artikel 2 van het decreet van 8
april 1987 houdende aanpassing van
de regeling voor de toekenning van
subsidievoorschotten voor de jeugd-
en volwassenenvorming wordt in de
tekst van artikel 16, 8 2 na het twee-
de lid een nieuw lid ingevoegd dat
luidt als volgt :

Artikel 6

In hetzelfde decreet wordt artikel 95
aangevuld als volgt :

De Voorzitter : Aan de orde is het
voorstel van decreet van de heren
Berben, Bourgeois, Lauwers en
Seeuws C.S. houdende aanpassing van
het decreet van 8 april 1987 houden-
de aanpassing van de regeling voor
de toekenning van subsidievoor-
schotten voor de jeugd- en volwasse-
nenvorming waarvan het opschrift
door de Commissie gewijzigd werd
als volgt : voorstel van decreet hou-
dende wijziging van het decreet van
8 april 1987 houdende aanpassing van
de regeling voor de toekenning van
subsidievoorschotten voor de jeugd-
en volwassenenvorming en van het
decreet van 24 juli 1991 houdende de
subsidieregeling van verenigingen
voor amateuristische kunstbeoefe-
ning in het kader van het Nederlands-

,,Voor verenigingen die twee of meer
jaar erkend zijn bij de aanvang van
het lopende begrotingsjaar, en die tij-
dens de laatste twee jaar een toezeg-
ging hebben ontvangen voor een uit-
breiding van het subsidieerbaar per-
soneelsbestand en dit ook effectief
hebben uitgevoerd, wordt het in de
vorige alinea vermelde voorschot
verhoogd met 22,5 procent van de
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Voorzitter

subsidie waarop de vereniging aan-
spraak kan maken op basis van de
ingediende begroting voor het lopen-
de begrotingsjaar voor zover het de
uitbreiding van genoemd subsidieer-
baar personeelsbestand betreft.“.

- Aangenomen.

Artikel 3

In artikel 3 van voornoemd decreet
van 8 april 1987 wordt in de tekst van
artikel 4, 0 7 na het tweede lid een
nieuw lid ingevoegd dat luidt als
volgt :

,,Voor verenigingen die twee of meer
jaar erkend zijn bij de aanvang van
het lopende begrotingsjaar, en die tij-
dens de laatste twee jaar een toezeg-
ging hebben ontvangen voor een uit-
breiding van het subsidieerbaar per-
soneelsbestand en dit ook effectief
hebben uitgevoerd, wordt het in de
vorige alinea vermelde voorschot
verhoogd met 22,5  procent van de
subsidie waarop de vereniging aan-
spraak kan maken op basis van de
ingediende begroting voor het lopen-
de begrotingsjaar voor zover het de
uitbreiding van genoemd subsidieer-
baar personeelsbestand betreft.“.

- Aangenomen.

Artikel 4

In artikel 4 van voornoemd decreet
van 8 april 1987 wordt in de tekst van
artikel 7, $ 2 na het tweede lid een
nieuw lid ingevoegd dat luidt als
volgt :

,,Voor verenigingen die twee of meer
jaar erkend zijn bij de aanvang van
het lopende begrotingsjaar, en die tij-
dens de laatste twee jaar een toezeg-
ging hebben ontvangen voor een uit-
breiding van het subsidieerbaar per-
soneelsbestand en dit ook effectief
hebben uitgevoerd, wordt het in de
vorige alinea vermelde voorschot
verhoogd met 22,5  procent van de
subsidie waarop de vereniging aan-
spraak kan maken op basis van de
ingediende begroting voor het lopen-
de begrotingsjaar voor zover het de

uitbreiding van genoemd subsidieer-
baar personeelsbestand betreft.“.

- Aangenomen.

Artikel 5

In artikel 5 van voornoemd decreet
van 8 april 1987 wordt in de tekst van
artikel 13 na het tweede lid een nieuw
lid ingevoegd dat luidt als volgt :

,,Voor verenigingen die twee of meer
jaar erkend zijn bij de aanvang van
het lopende begrotingsjaar, en die tij-
dens de laatste twee jaar een toezeg-
ging hebben ontvangen voor een uit-
breiding van het subsidieerbaar per-
soneelsbestand en dit ook effectief
hebben uitgevoerd, wordt het in de
vorige alinea vermelde voorschot
verhoogd met 22,5  procent van de
subsidie waarop de vereniging aan-
spraak kan maken op basis van de
ingediende begroting voor het lopen-
de begrotingsjaar voor zover het de
uitbreiding van genoemd subsidieer-
baar personeelsbestand betreft.“.

- Aangenomen.

Artikel 6

In artikel 7 van voornoemd decreet
van 8 april 1987 wordt in de tekst van
artikel 9 na het tweede lid een nieuw
lid ingevoegd dat luidt als volgt :

,,Voor  verenigingen die twee of meer
jaar erkend zijn bij de aanvang van
het lopende begrotingsjaar, en die tij-
dens de laatste twee jaar een toezeg-
ging hebben ontvangen voor een uit-
breiding van het subsidieerbaar per-
soneelsbestand en dit ook effectief
hebben uitgevoerd, wordt het in de
vorige alinea vermelde voorschot
verhoogd met 22,5  procent van de
subsidie waarop de vereniging aan-
spraak kan maken op basis van de
ingediende begroting voor het lopen-
de begrotingsjaar voor zover het de
uitbreiding van genoemd subsidieer-
baar personeelsbestand betreft.“.

- Aangenomen.

Artikel 7

In artikel 8 van voornoemd decreet

van 8 april 1987 wordt in de tekst van
artikel 16, 0 2 na het tweede lid een
nieuw lid ingevoegd dat luidt als
volgt :

,,Voor verenigingen die twee of meer
jaar erkend zijn bij de aanvang van
het lopende begrotingsjaar, en die tij-
dens de laatste twee jaar een toezeg-
ging hebben ontvangen voor een uit-
breiding van het subsidieerbaar per-
soneelsbestand en dit ook effectief
hebben uitgevoerd, wordt het in de
vorige alinea vermelde voorschot
verhoogd met 22,5 procent van de
subsidie waarop de vereniging aan-
spraak kan maken op basis van de
ingediende begroting voor het lopen-
de begrotingsjaar voor zover het de
uitbreiding van genoemd subsidieer-
baar personeelsbestand betreft .“.

- Aangenomen.

Artikel 8

In voornoemd decreet van 8 april
1987 wordt een nieuw artikel 8bis in-
gevoegd dat luidt als volgt :

,,Artikel 8bis

In het decreet van 27 juni 1985 hou-
dende erkenning en subsidiëring van
de privaatrechtelijke Nederlandstali-
ge archief- en documentatiecentra
wordt artikel 8 vervangen door wat
volgt :

,,Artikel  8

Onder voorbehoud dat de ingediende
begroting voor het lopende begro-
tingsjaar werd goedgekeurd door de
Vlaamse Executieve, worden voor
het begrotingsjaar waarvoor zij wer-
den ingeschreven en goedgekeurd,
vier driemaandelijkse voorschotten
uitbetaald.

Elk voorschot bedraagt 22,5 procent
van de subsidie toegekend voor het
voorlaatste begrotingsjaar, mits de
afrekening van dit voorlaatste gesub-
sidieerde activiteitsjaar werd goedge-
keurd door de Vlaamse Executieve.

Voor centra die twee of meer jaar
erkend zijn bij de aanvang van het
lopende begrotingsjaar, en die tijdens
de laatste twee jaar een toezegging
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Voorzitter

hebben ontvangen voor een uitbrei-
ding van het subsidieerbaar perso-
neelsbestand en dit ook effectief heb-
ben uitgevoerd, wordt het in de vori-
ge alinea vermelde voorschot ver-
hoogd met 22,5  procent van de subsi-
die waarop het centrum aanspraak
kan maken op basis van de ingedien-
de begroting voor het lopende begro-
tingsjaar voor zover het de uitbrei-
ding van genoemd subsidieerbaar
personeelsbestand betreft.

Voor centra die minder dan twee jaar
erkend zijn bij de aanvang van het
lopende begrotingsjaar, bedraagt elk
voorschot een vijfde van de subsidie
waarop het centrum aanspraak kan
maken op basis van de ingediende
begroting voor het lopende begro-
tingsjaar.

Het saldo van de subsidie wordt uit-
betaald voor 1 juli van het jaar dat
volgt op het gesubsidieerde activi-
teitsjaar, na de goedkeuring door de
Vlaamse Executieve van de in het
voorbije jaar gedane uitgaven en de
voorgelegde betalingsbewijzen.

Bij de berekening van het saldo
wordt rekening gehouden met de uit-
gekeerde voorschotten. Indien de
uitgekeerde voorschotten hoger zijn
dan de subsidie, wordt het verschil in
mindering gebracht van de voor-
schotten van het volgende activiteits-
jaar.“.“.

- Aangenomen.

Artikel 9

In artikel 13 van het decreet van 24
juli 1991 houdende de subsidierege-
ling van verenigingen voor amateu-
ristische kunstbeoefening in het ka-
der van het Nederlandstalig sociaal-
cultureel vormings- en ontwikke-
lingswerk wordt na het tweede lid
een nieuw lid ingevoegd dat luidt als
volgt :

,,Voor verenigingen die twee of meer
jaar erkend zijn bij de aanvang van
het lopende begrotingsjaar, en die tij-
dens de laatste twee jaar een toezeg-
ging hebben ontvangen voor een uit-
breiding van het subsidieerbaar per-
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soneelsbestand en dit ook effectief
hebben uitgevoerd, wordt het in de
vorige alinea vermelde voorschot
verhoogd met 22,5  procent van de
subsidie waarop de vereniging aan-
spraak kan maken op basis van de
ingediende begroting voor het lopen-
de begrotingsjaar voor zover het de
uitbreiding van genoemd subsidieer-
baar personeelsbestand betreft .“.

- Aangenomen.

Artikel 10

De Vlaamse Executieve kan de bepa-
lingen van de hiernavolgende decre-
ten houdende subsidieregeling voor
de jeugd- en volwassenenvorming
coördineren met de bepalingen welke
deze op het tijdstip van de coördina-
tie uitdrukkelijk of impliciet zouden
hebben gewijzigd. Deze decreten
zijn :

1” het decreet van 22 januari 1975 tot
regeling van de erkenning en subsi-
diëring van het landelijk georgani-
seerd jeugdwerk ;

2” het decreet van 4 juli 1975 houden-
de de rijkssubsidieregeling voor het
Nederlandstalige sociaal-cultureel
vormingswerk voor volwassenen in
verenigingsverband ;

3” het decreet van 2 januari 1976 tot
erkenning en subsidiëring van de Ne-
derlandstalige koepelorganisaties
voor beleidsvoorbereidend overleg in
de sector van het sociaal-cultureel
werk voor volwassenen ;

4” het decreet van 3 maart 1978 hou-
dende de rij kssubsidieregeling voor
het Nederlandstalig sociaal-cultureel
vormingswerk met volwassenen in in-
stellingen ;

5” het decreet van 27 juni 1985 hou-
dende de subsidieregeling van het
Nederlandstalig sociaal-cultureel vor-
mingswerk met volwassenen in poli-
tieke vormingsinstellingen ;

6” het decreet van 27 juni 1985 hou-
dende erkenning en subsidiëring van
de privaatrechtelijke Nederlandstali-
ge archief- en documentatiecentra ;

7” het decreet van 27 juni 1985 hou-
dende de subsidieregeling van projec-

Jeugd- en volwassenenvorming

ten en organisaties inzake het Neder-
landstalig ontwikkelingswerk voor
volwassenen en specifieke subsidiere-
geling voor bijzondere doelgroepen
en problemen in het kader van het
Nederlandstalig sociaal-cultureel vor-
mings- en ontwikkelingswerk ;

8” het decreet van 8 april 1987 hou-
dende aanpassing van de regeling
voor de toekenning van subsidievoor-
schotten voor de jeugd-en volwasse-
nenvorming ;

90 het decreet van 24 juli 1991 hou-
dende de subsidieregeling van vereni-
gingen voor amateuristische kunst-
beoefening in het kader van het Ne-
derlandstalig sociaal-cultureel vor-
mings-en ontwikkelingswerk.

Daartoe
ve :

kan de Vlaamse Executie-

1” de volgorde, de nummering van de
te coördineren bepalingen en, in het
algemeen, de teksten naar de vorm
wijzigen ;

2” de verwijzingen die voorkomen in
de te coördineren bepalingen met de
nieuwe nummering overeenbrengen ;

3” de redactie van de te coördineren
bepalingen wijzigen ten einde ze on-
derling te doen overeenstemmen en
eenheid in de terminologie te bren-
gen, zonder afbreuk te doen aan de
beginselen welke in deze bepalingen
vervat zijn.

- Aangenomen.

Artikel 11

Dit decreet heeft uitwerking met in-
gang van 1 januari 1992.

- Aangenomen.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

We zullen om 16 uur de hoofdelijke
stemming over het gehele voorstel
van decreet houden.
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VOORSTEL VAN DECREET van
de heren P. Chevalier, E. Van Rom-
puy en H. Coveliers tot wijziging van
het decreet van 27 maart 1991 hou-
dende het statuut van de Nederland-
se Radio- en Televisie-uitzendingen
in België, Omroep van de Vlaamse
Gemeenschap
- 196 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 5

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
voorstel van de heren Chevalier, Van
Rompuy en Coveliers tot wijziging
van het decreet van 27 maart 1991
houdende het statuut van de Neder-
landse Radio- en Televisie-uitzendin-
gen  in  Be lg ië ,  Omroep  van  de
Vlaamse Gemeenschap.

De algemene bespreking is geopend.

De heer Schuermans,
heeft het woord.

verslaggever,

De heer E. Schuermans, verslagge-
ver) (op de tribune) : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
geachte collega’s, de Commissie Me-
dia besprak op 11 juni 1992 het voor-
liggend voorstel van decreet, waar-
van de inhoud voldoende bekend is.
Trouwens, er werd herhaaldelijk
naar dit voorstel verwezen tijdens het
recente begrotingsdebat.

Met dit voorstel beogen de indieners
de invoering van een financieringsre-
geling, die rekening houdt met de
wensen van de openbare omroep,
evenals met de budgettaire restricties
waarmee de Vlaamse Gemeenschap
wordt geconfronteerd, alsook met de
opmerkingen van het Rekenhof.

De financieringsregeling vertrekt van
een basisdotatie voor 1993, die jaar-
lijks volgens een verrekening van de
index van loonskost en consumptie-
prijzen wordt aangepast.

Uit de ironische opmerkingen, die tij-
dens het begrotingsdebat in dit ver-
band werden gemaakt, zou kunnen
worden afgeleid dat de voorgestelde
formule moeilijk te begrijpen is.

De indieners menen nochtans dat de-
ze formule via de toelichting bij het
voorstel duidelijk en begrijpbaar is.

De Gemeenschapsminister van Cul-
tuur en Brusselse Aangelegenheden

zegt dat de Vlaamse Executieve met
het voorliggend voorstel van decreet
geen problemen heeft. Immers, het
voorstel vloeit voort uit een beslissing
van de Executieve van half mei 1992.
Op een vergadering van een informe-
le werkgroep binnen de Mediacom-
missie, waar per fractie één lid werd
uitgenodigd, h e e f t  d e  Gemeen-
schapsminister het standpunt van de
Executieve vertolkt. Trouwens, in dit
voorstel van decreet vindt de Minis-
ter zowel de geest als de letter van
de beslissing van de Executieve te-
rug.

De Gemeenschapsminister heeft
geen bezwaar tegen de voorgestelde
formule. Hij wijst er trouwens op dat
het gebruik in de regelgeving zeker
niet uitzonderlijk is.

Tijdens de bespreking werd een min-
derheidsstelling geformuleerd, waar-
in werd voorgesteld de bespreking
van het voorstel van decreet aan de
bespreking van het BRTN-meerja-
renplan 1992-1996 te koppelen. Vol-
gens dit standpunt zou het onmiddel-
lijk goedkeuren van het voorstel erop
neerkomen dat een soort blanco-che-
que aan de Raad van Bestuur van de
openbare oproep zou worden gege-
ven.

Er werd vanuit dezelfde hoek ook
opgemerkt dat de gehanteerde for-
mule leidt tot het verhogen van het
BRTN-budget.

Aansluitend werd ook geopperd dat
de openbare omroep geen gebruik
heeft gemaakt van de mogelijkheid
een dynamische en aangepaste perso-
neelspolitiek te voeren.

Dezelfde fractie verzette zich tegen
het feit dat het voorstel niet bijdraagt
tot het realiseren van een gescheiden
financiering van de omroepen in
Vlaanderen, namelijk de openbare
omroep met gemeenschapsgelden en
de commerciële omroep met recla-
me-inkomsten.

Zowel de Gemeenschapsminister als
de indieners van het voorstel reage-
ren op de opmerking dat het BRTN-
budget is verhoogd, met erop te wij-
zen dat in het meerjarenplan van de
BRTN een verhoging was gevraagd
van 1,6 miljard frank, terwijl met het

voorstel van decreet nog niet de helft
van dit bedrag wordt toegekend. Wel
zorgt de voorgestelde regeling voor
de gevraagde financiële zekerheid
voor de BRTN en dit wordt als posi-
tief ervaren.

Dit moet de omroep toelaten om nu
beter inhoudelijk het meerjarenplan
in te vullen.

De BRTN moet nu met een aange-
past meerjarenplan naar de Media-
commissie terugkeren.

Het is niet omdat het voorstel van
decreet wordt goedgekeurd dat auto-
matisch ook het meerjarenplan goed
zal worden bevonden.

Er wordt overigens ook verwacht dat
de BRTN een soepel personeelsbe-
heer gaat voeren binnen het pakket
van de voorgestelde financiering.

De Commissie keurt ten slotte het
voorstel, na een kleine technische
correctie, goed met 9 stemmen tegen
2. (Applaus bij CVP en SP)

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, de
wijzigingen aan het decreet Van
Rompuy-Chevalier, dat amper een
jaar oud is doet de vraag rijzen welk
mediabeleid de Vlaamse Gemeen-
schap uiteindelijk wil voeren. Ik durf
te beweren dat dit voorstel van de-
creet eigenlijk net zo goed een ont-
werp van decreet had kunnen zijn,
want het kabinet van de Minister
heeft zeker de hand van de indieners
vastgehouden. Ik vraag mij dus af of
het voorstel van decreet past bij de
beleidsverklaring van de Minister,
waarin stond te lezen dat Vlaanderen
een coherent en wetenschappelijk
onderbouwd mediabeleid ging voe-

Coherent ? Degenen die amper veer-
tien maanden geleden met zoveel
triomfalisme beweerden dat met het
nieuwe BRTN-decreet van 27 maart
1991 een einde was gekomen aan de
discussies over de taken, werking en
financiering van de openbare om-
roep, moeten vandaag met enige
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Van Mechelen

schroom toegeven dat dit triomfalis-
me zeker voorbarig was. Geen cohe-
rent beleid dus.

Wetenschappelijk onderbouwd ? Tij-
dens de voorbije commissievergade-
ringen hebben wij de kans gekregen
om uitvoerig contacten te hebben
met de ambtenaren van de BRTN.
De ambtenaren die verantwoordelijk
zijn voor de radio-uitzendingen, heb-
ben mij er inderdaad van overtuigd
dat zij op een wetenschappelijk on-
derbouwde, zeer doorgedreven en
radicale wijze trachten radio te bren-
gen voor de Vlaamse Gemeenschap.

De cijfers bewijzen dat zij daar inder-
daad in slagen en dat zij op een uit-
stekende manier tegemoet komen
aan de verlangens van de Vlaamse
luisteraars.

Bij de televisie stel ik eigenlijk het
tegendeel vast. Zowel in het meerja-
renplan als in de verklaringen en de
toelichtingen die bij de begrotingsbe-
sprekingen werden gegeven merk ik
dat de koers die de televisie en de
televisiemakers varen niet getuigt
van een wetenschappelijke onder-
bouwing .

Wij leven vandaag in een mediachaos
of althans in een heel vreemde sfeer.
De directeur-generaal van VTM
schrijft een brief waarin hij vraagt of
hij uitleg mag komen verstrekken in
de Mediacommissie. De VAR brengt
in haar publikaties groeiende ambi-
ties naar voor op het vlak van spon-
soring en publiciteit bij de openbare
omroep. In deze sfeer werd de begro-
ting 1992 goedgekeurd. Op deze be-
groting werd nog vlug 5 procent inge-
houden op de aanvullende toelage
die een mogelijkheid was om het be-
leid van de Vlaamse omroep te eva-
lueren en ons als Vlaamse Gemeen-
schap de kans te geven tegen de
BRTN te zeggen : wanneer u uw op-
dracht uitstekend vervult, geven wij
de aanvullende toelage vrij of beslis-
sen wij daarop 5 procent lineair in te
houden als besparing.

Mijnheer de Minister, er was een ver-
warrende sfeer omdat wij werden ge-
confronteerd met een unicum, meer
bepaald, wij hebben hier een begro-
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ting van de BRTN goedgekeurd die
niet eens was goedgekeurd door haar
eigen Raad van Bestuur, maar wel
slinks was goedgekeurd door een vas-
te commissie van advies.

De klap op de vuurpijl was het debat
over het meerjarenplan dat door de
BRTN werd ingediend voor de perio-
de 1993-1996. Nagenoeg alle fracties
waren het erover eens dat het een
misplaatste smeekbede om veel bij-
komende financiële middelen was
zonder dat daartegenover exact stond
wat men wenste te bereiken en welke
resultaatverbintenis men daaraan
wenste te koppelen.

Het was een meerjarenplan met nieu-
we aspiraties voor het aantrekken
van financiële middelen uit sponso-
ring en publiciteit. Het was boven-
dien een meerjarenplan met veel slo-
gans en statements, maar het was
geen businessplan. Het getuigde an-
dermaal van een compleet gebrek
aan management bij onze openbare
omroep. Er werd geen enkele radica-
le conclusie getrokken uit de door-
lichtingsrapporten die eertijds wer-
den opgesteld. Alles bleef voorzich-
tig bij het oude.

Men ging besparen op het perso-
neelsbeleid, maar wanneer men dat
omrekende was het een besparing
van 1 procent, hetgeen volgens mij
lachwekkend overkwam.

Het meerjarenplan ingediend door
de vorige Raad van Bestuur van de
BRTN was een uitmuntend bewijs
van het gebrek aan visie bij het top-
kader van onze openbare omroep. Ik
wil dit hier ten stelligste bekritiseren.

Uiteindelijk was er in de Commissie
snel een alternatieve meerderheid.
Er werd niet gestemd en dat was
maar goed ook, want dat had nog
meer deining veroorzaakt. Het meer-
jarenplan werd door de CVP-fractie
terecht naar de prullemand verwe-
zen. Ook de PVV-fractie had kritiek
op dit meerjarenplan. De SP-fractie
uitte geen woord over het meerjaren-
plan, met andere woorden, het was
een stilzwijgend instemmen met het
voorstel van Els Witte en haar kom-
panen.

In die tijdsgeest worden wij vandaag

Decreet houdende het statuut van de BRTN

in deze Raad geconfronteerd met een
voorstel van decreet van de heren
Chevalier en Van Rompuy waarin zij
impliciet erkennen dat het decreet
van 27 maart 1991 toch niet zo schit-
terend was en dat het op het vlak van
de financiering niet blijkt te werken.
Een jaar geleden hebben wij hier op
dezelfde plaats al gezegd dat dat de-
creet niet “workable” was. Ik verwijt
niemand dat hij de moed heeft om
een eigen voorstel van decreet te wij-
zigen. Integendeel, iedereen kan zich
vergissen en het is maar goed ook dat
wij vandaag een einde maken aan die
groteske financieringspoespas die vo-
rig jaar werd gecreëerd en dat er nu
opnieuw wordt gekozen voor de in-
dexatie van een basisbedrag. De uit-
gedokterde formule is misschien zelfs
een bewijs van dat wetenschappelijk
onderbouwd mediabeleid, want we-
tenschappelijk is het zeker. Er moest
hoe dan ook een formule worden ge-
vonden en het is zeker positief dat u
daarin bent geslaagd.

In de Commissie heb ik een aantal
kritieken geformuleerd op de twee
verschillende compensatiemechanis-
men die u daarbij toepast. Dat is ech-
ter een technische discussie die wij
hier vandaag niet moeten voeren.
Het enige wat wij ons hier moeten
afvragen is of dit voorstel van decreet
hier in deze Vlaamse Raad vandaag
op het juiste moment komt. Mijn ant-
woord is pertinent neen.

In de Commissie hebben wij een kip-
ei-discussie gevoerd over de timing.
Ik ben nog altijd van mening dat wij
de BRTN eerst voor haar verant-
woordelijkheid hadden moeten plaat-
sen en van haar hadden moeten ge-
daan krijgen dat zij voor de jaren
1993-1996 een businessplan zou op-
stellen met zeer concrete doelstellin-
gen, met cijfers voor personeel en
voor werking, een echte resultaatver-
bintenis. Dat hebben wij jammer ge-
noeg niet gedaan. Wij hebben de
BRTN weliswaar niet gevolgd in haar
smeekbede voor 1,6 miljard bijko-
mende middelen voor de volgende
vijf jaar, maar geven haar vandaag
toch een toetje van 600 miljoen. Op
een moment dat de begroting van de-
ze Vlaamse Raad onder druk komt
te staan, is dat hoe dan ook een groot
bedrag.

1201



Van Mechelen

Wat mij daarin echter het meest cho-
queerd is dat wij de BRTN deze 600
miljoen andermaal hebben gegeven
zonder dat de BRTN het bewijs heeft
geleverd dat de huidige 6,8  miljard
financiële middelen niet volstaan en
dat zij voor haar programmabeleid in
de volgende jaren inderdaad niet
zonder deze 600 miljoen kan. Wij we-
ten toch dat in deze periode de in-
komsten uit sponsoring en publiciteit
gevoelig zullen stijgen. Dat wil ik in
deze Raad ten stelligste bekritiseren :
andermaal komen wij tegemoet aan
dat goedkoop verzoek om bijkomen-
de middelen zonder dat wij het debat
ten gronde hebben gevoerd.

Een debat ten gronde zou ons ook
de gelegenheid hebben gegeven om
te discussiëren over de mediavrede,
die voor een efficiënt mediabeleid en
voor eigen Vlaamse media - zowel
kranten, tijdschriften als openbare en
private omroepen - zo noodzakelijk
is. De liberale fractie zou daarbij
nogmaals beklemtonen dat zij het be-
treurt dat de CVP het project van
1982, “een openbare omroep met
openbare middelen en een private
omroep met private middelen”, heeft
verlaten.

Deze aanpassing aan het decreet is
als sleutelen aan een wagentje waar-
van de carrosserie grondig is doorge-
roest. Het is wachten op het moment
dat men door de vloerplaat zal duike-
len en verongelukken.

Wij blijven maar rondzeulen met die
mastodont die niet functioneert en
wij dreigen - zoals ook uit andere
begrotingen blijkt -, verstrikt te ge-
raken in een omroep, in een instel-
ling die gedwongen is een steeds be-
langrijker deel van haar inkomsten te
besteden aan personeel en daardoor
steeds meer bedreigd wordt in haar
werking en haar investeringen.

Naar aanleiding van deze bespreking
moeten wij de BRTN duidelijk laten
weten dat het nu vijf voor twaalf is
en dat nu onmiddellijk werk moet
worden gemaakt van de beheersing
van de personeelsuitgaven.

Het kan niet dat wij steeds meer en
meer signalen opvangen die aange-

ven dat de kwaliteit van de omroep
bedreigd wordt omdat steeds meer
financiële middelen moeten worden
toegekend aan het personeel, al is het
ook vaak aan orkesten die zelfs niet
door de BRTN in het hart worden
gedragen.

Het is jammer vast te stellen dat bij-
voorbeeld produkties van eigen
Vlaams drama moeten worden terug-
geschroefd omdat de financiële mid-
delen ontbreken.

Wij verzetten ons tegen dit voorstel
van decreet omdat wij bijkomende
middelen moeten toekennen zonder
enige verantwoording ter zake en
omdat wij blijven pleiten voor een
grondig debat over de taken en de
werking van onze openbare omroep.
Dat debat heeft nog steeds niet
plaatsgehad maar toch moeten van-
daag voor 600 miljoen bijkomende
middelen worden verschaft aan die
openbare omroep. (Applaus op ver-
schillende banken)

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, één jaar na-
dat in de Vlaamse Raad het decreet
houdende het statuut van de BRTN
werd goedgekeurd, staat reeds een
grondige, ingrijpende wijziging op de
agenda van deze Raad betreffende
een belangrijk aspect, namelijk de fi-
nanciering. De één jaar oude regeling
voldoet niet.

Via een ingewikkeld-ogende, wis-
kunde-achtige formule willen de in-
dieners van dit voorstel, gesteund
door Minister, de dotatie vanaf 1993
vast stellen.

Afgezien van het feit dat ik niet ak-
koord ga met de voorgestelde rege-
ling en rekening houdende met de
globale financiële regeling, meen ik
dat niet  de juiste volgorde van
werken wordt gevolgd. Enkele we-
ken geleden is de BRTN en haar
Raad van Bestuur bij de voorstellen
van haar meerjarenplan in de Com-
missie teruggefloten door de opposi-
tie maar ook door sommigen uit de
meerderheid. Naar aanleiding van dit
meerjarenplan vroeg de BRTN een
verhoging van de dotatie om het

voorgestelde plan te kunnen realise-
ren.

Tot vandaag heeft de BRTN het niet
nodig gevonden dit plan aan te pas-
sen en te verbeteren. Tot vandaag is
er geen initiatief voor het in de Com-
missie beloofde gesprek. Vandaag is
er wel een voorstel tot verhoging van
de dotatie. Onze fractie is van oor-
deel dat beide, financiering en meer-
jarenplan, in de huidige omstandig-
heden samen dienen te worden be-
handeld. Dit zou logisch zijn. Wat
beoogt de BRTN ? Wat is haar visie
op de toekomstige werking ? Wat
ziet zijzelf als haar taken ? Dit zijn
open vragen waarop wij vandaag
geen zicht hebben. Zolang er geen
ernstig meerjarenplan is, kunnen wij
daar geen zicht op hebben. Met de
goedkeuring van dit voorstel, vrees
ik dat we er nooit zicht op zullen krij-
gen, toch niet op een ernstige wijze.

Terecht stelde een collega in de Com-
missie dat dit voorstel een blanco-
cheque inhoudt voor de BRTN. De
argumentatie van de Minister in de
Commissie dat het BRTN-budget
niet wordt verhoogd zoals door de
BRTN zelf gevraagd - 1,6  miljard,
terwijl in het voorstel nog niet de
helft wordt toegekend ; in uw ogen
slechts 600 miljoen, mijnheer de Mi-
nister - is niet ernstig en volstaat
niet.

Anders lopen wij het risico, of beter,
weten wij met zekerheid dat de
BRTN die toch ook deze woorden
heeft gehoord, bij een volgende gele-
genheid 3 miljard zal vragen om 1,6
miljard te krijgen. De Raad van Be-
stuur van de BRTN is immers abso-
luut niet dom. In de toekomst zal hij
zijn tactiek wel aanpassen, daar kun-
nen wij zeker van zijn.

Bij de bespreking van de begroting
heb ik duidelijk gewezen op de arro-
gante houding van de Raad van Be-
stuur. Hij acht het bijvoorbeeld niet
nodig zijn eigen begroting te laten
goedkeuren door een voltallige Raad
van Bestuur en hij heeft zelfs nog
geen poging gedaan om het afgekeur-
de meerjarenplan te verbeteren. Er
mag niet worden toegegeven aan de-
ze arrogante houding van de BRTN,
die nu krijgt wat hij wil, namelijk
meer centen. Hij krijgt nog niet vol-
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ledig zijn zin, maar toch al gedeelte-
lijk.

Het zou logisch zijn eerst het meerja-
renplan te bespreken, of tenminste
samen met dit voorstel van decreet.
Nu bespreken wij eerst de financie-
ring, en God weet wanneer zullen wij
het meerjarenplan bespreken. De
BRTN moet eerst aantonen met een
ernstig meerjarenplan dat het haar
ernst is en zij moet het bewijs leveren
van haar intentie kwaliteit te leveren.
Dat is ten andere haar taak als open-
bare omroep, die slechts degelijk kan
worden uitgeoefend gesteund op een
meerjarenplan.

Nu kom ik tot de inhoud zelf. Door
deze regeling wordt het BRTN-bud-
get verhoogd. Onze fractie kan dit
niet goedkeuren. Bij de bespreking
van de begroting heb ik daar reeds
uitvoerig over gehandeld. Ik ga onze
argumenten niet herhalen. Door dit
decreet goed te keuren wordt de fi-
nanciële regeling tussen de verschil-
lende omroepen duidelijk scheef ge-
trokken. Wanneer de BRTN een ver-
hoogde dotatie wordt toegekend, kan
dit niet samen met inkomsten uit re-
clame. Door de oprichting van Radio
Donna is de jacht op reclame-inkom-
sten enorm toegenomen. In de
BRTN-begroting worden deze in-
komsten bewust onderschat. De rea-
liteit is anders. Het is ofwel het éne
ofwel het andere. Voor onze fractie
kan en mag de openbare omroep en-
kel en uitsluitend functioneren met
gemeenschapsgelden. Reclame-in-
komsten moeten exclusief worden
voorgehouden voor de commerciële
zenders. Een nieuw debat over recla-
me en sponsoring op radio en televi-
sie is hoognodig.

In afwachting van dit debat over een
herziening van het decreet van 12 ju-
ni 1991, over een nieuwe ernstige re-
geling voor reclame en sponsoring, is
het niet meer dan normaal en billijk
dat de gerealiseerde opbrengsten uit
reclame in mindering komen van de
toegekende dotatie.  Ik heb een
amendement in die zin ingediend.

Door de BRTN de gelegenheid te ge-
ven beiden inkomstenbronnen te cu-
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muleren, kan de vrede in het media-
landschap nooit worden bereikt. In-
tegendeel, deze situatie is enkel olie
op het vuur gooien. Onze fractie zal
dan ook tegenstemmen. (Applaus bij
het VB)

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
spijtig genoeg kon ik de bespreking
van dit voorstel niet bijwonen in de
Commissie omdat ik op hetzelfde
ogenblik moest deelnemen aan het
begrotingsdebat rond de thema’s
openbare werken en verkeer. Ik ver-
ontschuldig mij voor die afwezigheid,
maar zie mij dus verplicht hier in
Openbare Vergadering voor ‘t eerst
een amendement op dit voorstel in
te dienen.

Uit dit voorstel van decreet blijken
twee kenmerken van het Vlaamse
mediabeleid. Een eerste kenmerk
heeft te maken met de snelheid waar-
mee de decreten over het mediabe-
leid zich opvolgen, ook al geef ik toe
dat decreten niet voor de eeuwigheid
worden gemaakt. In een periode van
nauwelijks vijf jaar zijn de regels voor
de financiering van de Vlaamse na-
tionale omroepen vier keer bij de-
creet gewijzigd. Het decreet voor de
regionale televisie was amper vijf
maanden in het Staatsblad gepubli-
ceerd, als het al moest worden veran-
derd. Deze snelle opvolging van de-
creten ondermijnt in belangrijke ma-
te de stabiliteit van het medialand-
schap en de rechtszekerheid van al
degenen die erbij betrokken zijn.

Een tweede kenmerk heeft te maken
met de oprukkende commercialise-
ring die enkele jaren geleden is inge-
zet met de invoering van reclame en
sponsoring bij de privé- en lokale ra-
dio’s en de privé-zender VTM. Het
gevolg was dat de kosten de pan uit-
rezen en dat de overheid steeds meer
moeite had om de eindjes aan me-
kaar te knopen. Daarna werd de
openbare omroep verplicht voor een
deel van zijn financiering een toe-
vlucht nemen tot reclame, meer be-
paald tot reclame op de radio. Hier-
door wordt de controlerende en stu-
rende bevoegdheid van de overheid
overgenomen door de reclame.

Decreet houdende het statuut van de BRTN

Dit voorstel wil de BRTN meer ze-
kerheid geven over haar inkomsten
voor de volgende jaren zodat plan-
ning mogelijk wordt, want de huidige
regeling voldoet ondanks de verkla-
ringen niet aan de verwachtingen.
Het voorstel staat wel in schril con-
trast met het pleidooi van de BRTN
om de dotatie te laten groeien vol-
gens de omroep-index. De omroep
heeft immers vastgesteld dat zijn kos-
ten heel wat sneller stijgen dan de
algemene kosten van levensonder-
houd waarop de index is gebaseerd.
Ik geef een extreem voorbeeld van
die stijgende kosten. De Europese
rechten in het algemeen en de Euro-
pese rechten voor de Olympische
Spelen in het bijzonder zijn op korte
termijn heel sterk omhoog gegaan.
Voor de Olympische Spelen in Mun-
chen in 1972 heeft Europa 5 miljoen
dollar moeten betalen. Voor de spe-
len in Atlanta over vier jaar zal dat
240 miljoen dollar zijn. In de tekst
over het meerjarenplan worden er
nog verschillende andere voorbeel-
den van dit soort gegeven. Kortom
de BRTN heeft vastgesteld dat in de
afgelopen vijf jaar de kostenindex
van de openbare omroep met 27,49
punten is toegenomen wat neerkomt
op een jaarlijkse stijging van 4,98
punten. In diezelfde vijf jaar is de
index van de consumptieprijzen ge-
stegen met 13,95  punten wat neer-
komt op een jaarlijks gemiddelde van
2,65.

Dit voorstel van decreet gaat aan die
realiteit voorbij en houdt enkel reke-
ning met de evolutie van de loonkost
van het personeel van de Vlaamse
Gemeenschap en met de evolutie van
de index der consumptieprijzen. Zo-
als hier reeds werd gezegd, betekent
dit dat voor de volgende vijf jaar de
dotatie zal stijgen met 6 à 700 mil-
joen. Rekening houdend met de
prognose van de reële kosten is dit 1
miljard te weinig.

De BRTN verwacht dit jaar 502 mil-
joen inkomsten uit reclame. Het ligt
dus voor de hand waar het ontbre-
kende geld zal worden gezocht. Mo-
menteel wordt op Radio 1 en op Ra-
dio 2 twee minuten en op Radio Don-
na zes minuten per uur besteed aan
reclame. Volgens het decreet mag 20
procent van de uitzendtijd, met an-
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dere woorden twaalf minuten per
uur, besteed worden aan reclame. De
Vlaamse Audiovisuele Regie be-
schikt dus nog over heel wat moge-
lijkheden om meer reclame-inkom-
sten binnen te halen teneinde het te-
kort veroorzaakt door een dotatie die
geen rekening houdt met de reële
kosten, op te vangen. De eigenheid
van de openbare omroep dreigt hier-
door echter sterk in het gedrang te
komen. De voorstanders van VTM
hebben die zender altijd voorgesteld
als een bijdrage tot meer verschei-
denheid in het Vlaams medialand-
schap. Door de oprukkende commer-
cialisering en door de sterk toene-
mende afhankelijkheid van steeds
meer reclame, krijgen wij echter
steeds meer hetzelfde.

Ook dit voorstel draagt daartoe bij
en is een stap in de richting van het
- weliswaar officieel van de hand
gewezen  - Amerikaanse model
waar de vrije markt en de reclame
alles regelen en de overheid nauwe-
lijks aanwezig is.

De idee van een omroepindex is dus
verworpen. Nochtans is die idee niet
zo ongewoon. Gisteren werd in de
Commissie voor Openbare Werken
en Verkeer het ontwerp van overeen-
komst tussen De Lijn en de Vlaamse
Regering besproken. De werkgroep
die dit voorstel heeft voorbereid,
stelt een kostenindex Vlaamse ver-
voermaatschappij voor. Ik citeer uit
het document dat gisteren werd rond-
gedeeld : Als kostenindex geldt een
kostenindex - VVM steunend op de
begrotingsrichtlijn van de Vlaamse
Executieve, maar samengesteld vol-
gens de verschillende kostenposten
van de VVM voor het jaar 1992 zoals
beschreven in artikel 8 . . . . Voor de
berekening heeft men ook een for-
mule uitgewerkt - waar wij in prin-
cipe niets op tegen hebben aangezien
dit zeer interessant kan zijn - waar-
bij rekening wordt gehouden met de
loonindex van het openbaar ambt,
met de standaardkosten van de ex-
ploitanten die bepaalde opdrachten
krijgen van De Lijn, met de index
van de gasolieprijzen, met de index
van de elektriciteitstarieven, met de
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financiële lasten en afschrijvingen en
met de globale consumptieprijzen.

In het ontwerp van overeenkomst
wordt verder bepaald dat de presta-
tievergoeding mits akkoord van de
Executieve, uitzonderlijk kan wor-
den verhoogd in geval van substan-
tiële kostenverhogingen ingevolge
factoren vreemd aan het goed beheer
van de maatschappij.

Indien dit ontwerp van overeenkomst
wordt bekrachtigd, erkent de Vlaam-
se Executieve het recht op mobiliteit
en houdt ze rekening met de eigen
kostenontwikkeling in die sector om
het recht op mobiliteit te waarbor-
gen. De Vlaamse Executieve zou
echter niet hetzelfde principe hante-
ren om het recht op informatie van
de burger te garanderen. Zij gaat
voorbij aan de wetenschappelijke be-
rekening van de kostenevolutie in de
periode van het volgende meerjaren-
plan en zadelt de BRTN op met een
tekort, doch biedt tegelijkertijd de
decretale mogelijkheid om het tekort
via reclame-inkomsten aan te zuive-
ren.

Wij willen de weg naar verdere com-
mercialisering niet mee bewandelen.
Daarom hebben wij een amendement
ingediend waarin wij voorstellen om
het door de BRTN uitgewerkte sys-
teem toe te passen zodanig dat het
voortschrijdende commercialiserings-
proces niet ongedaan wordt gemaakt,
maar tenminste een halt toegeroe-
pen.

Als de Vlaamse Raad niet ingaat op
ons amendement en dus de BRTN
verder commercialiseert, zullen wij
dit voorstel van decreet niet goed-
keuren.

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, he-
ren Ministers, collega’s, het is wel-
licht niet de bedoeling het hele
BRTN-debat hier over te doen ver-
mits dit voorstel van decreet slechts
een technische ingreep bevat om de
financieringsbasis van de BRTN aan
te passen.

Decreet houdende het statuut van de BRTN

Voor de berekening van de dotatie
handhaaft men de 49,5 procent van
het kijk- en luistergeld. De jaarlijkse
aanvullende subsidie wordt opge-
trokken tot 4 procent die de Vlaamse
Raad, na bespreking van het door de
BRTN uitgewerkte meerjarenplan, al
dan niet kan verlenen. Alles blijft dus
bij het oude : er wordt enkel een per-
centage berekend op grond van een
jaarlijks vastgelegd nominaal bedrag
waarop twee specifieke indexen wor-
den toegepast.

Inderdaad, het is niet omdat de
Vlaamse Raad een jaar geleden een
decreet heeft goedgekeurd, dat er
geen technische verbeteringen kun-
nen worden aangebracht. Deze dron-
gen zich op omdat wij de jongste ja-
ren geconfronteerd werden met een
ongunstige evolutie van de inkom-
sten uit het kijk- en luistergeld. Deze
stegen immers niet meer zoals vroe-
ger lineair en vaak constateerden wij
grote schommelingen. Bijgevolg
achtten wij het noodzakelijk een sta-
bielere basis voor de financiering van
de BRTN uit te werken, wat trou-
wens ook de vraag was van de BRTN
zelf. Ik herinner mij dat de vroegere
Voorzitter van de Raad van Bestuur
van de BRTN, de heer Verhulst, des-
tijds toen ik nog jong parlementslid
was in de loop van de jaren tachtig
in de Commissie voor de Media een
vast percentage van 75 procent van
het kijk- en luistergeld voor de BRT
heeft bepleit.

Ik herhaal dat wij het percentage van
49,5 procent van het kijk- en luister-
geld voor de dotatie handhaven.
Vanaf 1993 zal echter op het nomina-
le bedrag de invloed van de index
kunnen spelen. Ik begrijp dus me-
vrouw Dillen niet wanneer zij be-
weert dat de tekst van het decreet
wordt herzien vermits - ik zei het
reeds - de techniek dezelfde blijft.
We hebben enkel zekerheid ge-
creëerd.

Ik spreek bovendien degenen tegen
die verklaren dat wij de in de Com-
missie voor de Media opgestelde pro-
cedure hier niet meer volgen. Het is
waar dat wij de eis van de BRTN
voor een verhoging van de dotatie
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met 1,6  miljard hebben afgewezen,
en dit om verschillende redenen. Ten
eerste vonden wij dat er binnen het
cultuurbudget ook andere initiatie-
ven moeten kunnen worden gesubsi-
dieerd. De kredieten mogen, ons in-
ziens, niet exclusief de BRTN ten
goede komen. Trouwens, de verho-
ging met 1,6 miljard van de dotatie
voor de BRTN zou betekenen dat wij
op andere posten moeten inleveren.
Ten tweede oordeelden wij dat de
BRTN zijn jaarverslag onvoldoende
had geargumenteerd, standpunt dat
wij blijven innemen. Ten derde blijft
voor ons de techniek van de toepas-
sing van de omroepindex en de com-
merciële sponsoring onaanvaard-
baar.

Bovendien vroegen wij in de Com-
missie aan de Minister van Cultuur
over welke marge hij tijdens de ko-
mende jaren in zijn budget zal be-
schikken, om eventueel meer midde-
len te geven aan de BRTN. Daarover
werd in de Commissie gediscus-
sieerd. Er werd voorgesteld om aan
de BRTN meer zekerheid te geven
door enerzijds de evolutie van de
middelen voor het personeel te kop-
pelen aan de loonstijgingen van de
ambtenaren in de Vlaamse Gemeen-
schap en anderzijds de exploitatie-
kosten aan te passen aan de index
van de consumptieprijzen. Volgens
de Executieve was dat een goed sys-
teem. Nu weet de BRTN ook welke
middelen de Vlaamse Gemeenschap
tot in 1996 wil besteden aan de open-
bare omroep. De BRTN moet nu zijn
meerjarenplan aanpassen en in func-
tie daarvan een aantal doelstellingen
herzien. Inderdaad, volgens me-
vrouw Dillen worden er meer midde-
len toegekend, maar in feite gaat het
nog steeds om een miljard minder
dan werd aangevraagd. Dat betekent
dat de BRTN in zijn meerjarenplan
één miljard zal moeten schrappen.
Na het verlof zullen wij nagaan welke
posten geschrapt werden. Wij zullen
dan met de BRTN een discussie aan-
gaan over hoe zij het best hun taken
omschrijven en hun doelstellingen
naar voren brengen. Nadien zullen
wij oordelen of het meerjarenplan
kan worden aanvaard, rekening hou-
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dend met het feit dat de sanctie van
4 procent eventueel op de begroting
1993 kan worden toegepast. Wat de
procedure betreft ben ik van oordeel
dat wij volkomen de lijn volgen die
wij hadden geschetst. Het gaat ter
zake dus helemaal niet over een blan-
cocheck, noch over een grondige her-
ziening van het decreet, maar enkel
om een een technische aanpassing.
De Vlaamse Raad blijft in de toe-
komst hoe dan ook zijn beoordelings-
moment behouden.

De heer Van Dienderen pleit nog
steeds voor de omroepindex. Ik weet
niet of het een prioriteit is voor alle
leden van de groene fractie om bin-
nen het cultuurbudget 1,6 miljard
meer te voorzien voor de openbare
omroep. Bij de CVP is dat niet zo.
Als men bedenkt dat slechts 20 mil-
joen meer wordt voorzien voor de
uitgaven wat betreft de jeugdtenten,
dat er te weinig middelen zijn om de
participatie in de cultuursector te
bevorderen en dat het verenigingsle-
ven ook bijkomende ondersteuning
nodig heeft, moeten de middelen niet
exclusief voor de openbare omroep
worden uitgetrokken.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer Van Rompuy, de Groenen stel-
len dat onze Gemeenschap veel te
weinig middelen besteedt aan de cul-
tuursector, en in het bijzonder aan
de openbare omroep. Wij pleiten
voor een afroming van de winsten die
op economisch vlak in het media-
landschap worden gerealiseerd, dit
ten voordele van de culturele compo-
nent om te verhinderen dat deze er
schatplichtig aan wordt. Met andere
woorden, wij pleiten ervoor dat de
kabelmaatschappijen, reclameprodu-
centen en verdelers van hardware
worden aangepakt ten voordele van
de producenten van culturele softwa-
re.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Van Dienderen, ik wens het debat
ter zake niet te herhalen. Ik wil enkel
duidelijk maken dat dank zij dit de-
creet, de BRTN tegen 1996 over 8,8
miljard middelen zal beschikken.
Met zo ‘n pakket moet het voor de
Vlaamse Gemeenschap toch moge-

Decreet houdende het statuut van de BRTN

lijk zijn kwalitatief hoogstaande om-
roepen te realiseren. Wie beweert
dat zulks niet mogelijk is, is intellec-
tueel niet eerlijk. Bovendien maakte
dit decreet de BRTN vrij zelfstandig
inzake personeelsbeleid.

Indien de BRTN oordeelt dat 2.700
personeelsleden absoluut noodzake-
lijk zijn en dat er op dat vlak in de
komende jaren niet kan worden inge-
leverd is dat hun keuze. Ik denk ech-
ter dat zij een verkeerde keuze ma-
ken en dat zij de komende jaren meer
zullen moeten besteden aan de pro-
grammatie zodat het personeelsbe-
leid daaraan zal moeten worden aan-
gepast. Het is niet aan ons om dit te
doen. Wij definiëren de taken. Wij
geven een grote zelfstandigheid aan
het bestuur. Wij houden toezicht op
het naleven van de wetgeving en wij
hebben elk jaar ons beoordelingsmo-
ment, zoals dat nu het geval is.

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Van Rompuy, dat is nu juist de
grond van de discussie die maar niet
wordt aangeraakt. U zegt dat de
BRTN binnen afzienbare tijd over 9
miljard middelen zal beschikken en
ze kreunen nu al dat ze niet in staat
zullen zijn om daarmee goede televi-
sie te maken. Wij hadden toch wel-
eens graag geweten welke inzichten
de BRTN heeft over het soort pro-
gramma’s dat zij willen maken, wan-
neer zij die willen uitzenden en met
welke werkingsmiddelen. Pas dan
zullen wij in staat zijn grondig te eva-
lueren. U draait de zaken om. U
geeft ze een spaarpot waarmee ze
goede radio en televisie moeten ma-
ken. Ik kan niet genoeg onderstrepen
hoe wij betreuren dat deze discussie
ten gronde in de Vlaamse Raad niet
kan worden gevoerd. De inhoud van
de programma’s komt nauwelijks ter
sprake, het gaat steeds maar om de
centen.

De Voorzitter : De heer
bergen heeft het woord.

Van Grem-

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer Van Mechelen, de PW zou
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best ophouden met stelselmatig een
vijandbeeld van de BRTN op te bou-
wen die hen alleen maar in de con-
currentiestrijd jaagt. Het enige wat
er daarbij nog van belang is is de
publieke opinie of de kijkcijfers. Ik
ben het fundamenteel eens met de
heer Van Rompuy die zegt dat de
BRTN met de eigen structuren en
keuzes hoe dan ook met 9 miljard
moet toekomen. Dat zal dan beteke-
nen dat zij een andere zender zijn dan
VTM en dat zij andere keuzes zullen
maken.

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer Van
Rompuy, het is niet mijn gewoonte
de sprekers te onderbreken, want dat
is vrij hinderlijk, maar ik heb toch
een bedenking. U zei daarjuist dat de
BRTN 1,6 miljard gevraagd had en
dat zij “ocharme” maar 600 miljoen
hebben gekregen. U vindt dit een ar-
gumentatie. Ik ben het daarmee niet
eens. De volgende jaren zullen zij
misschien 3 miljard vragen en 1,6 mil-
jard krijgen. De BRTN zal nooit te-
vreden zijn met wat hen wordt gege-
ven, zij zullen altijd meer willen.

De heer E. Van Rompuy : Mevrouw
Dillen, het is toch logisch dat wij ze
meer geven. Voor de exploitatiekos-
ten krijgt de BRTN enkel een groei
met de inflatie. Voor de personeels-
kosten moet rekening worden gehou-
den met de normale programmatie
van de ambtenaren van de Vlaamse
administratie. Wij kunnen hen niet
minder geven. Over het miljard dat
zij nog hebben bijgevraagd hebben
wij geoordeeld dat zij het elders moe-
ten gaan zoeken omdat er andere
prioriteiten zijn.

Ik heb dan nog een opmerking voor
de heer Van Mechelen. Ook aan
openbare instellingen moet een be-
paald carcan  worden gegeven. Wij
moeten hen duidelijk zeggen welke
taken zij te vervullen hebben. Na het
debat dat wij hebben gehad met de
BRTN in de Commissie ben ik van
oordeel dat zij nu in staat zullen zijn
die taken beter te omschrijven. Wij

verwachten van de BRTN informa-
tie, vorming, ontspanning. Het is niet
onze taak om, zoals de heer Denys
eist, een gedetailleerde lijst te geven
van wat de BRTN moet bieden. Wij
zouden op die manier de autonomie
die wij geven aan een openbare om-
roep fel beknotten. Dat is gevaarlijk.

De heer D. Van Mechelen : Collega
Van Rompuy, u vergist zich totaal.
Inderdaad, u vormt de verklaring van
collega Denys om tot een karikatuur.

De heer E. Van Rompuy : U doet
dat gewoonlijk niet !

De heer D. Van Mechelen : De heer
Denys heeft enkel gesteld dat wij, als
Vlaamse Raad - wat in feite hetzelf-
de is als datgene wat collega Van
Grembergen zegt - aan BRTN moe-
ten zeggen dat hij van de drie hoofd-
taken ongeveer zoveel ten honderd
aan een bepaald luik moet besteden.
Wij moeten erover waken dat BRTN
niet stilaan het omgekeerde doet, na-
melijk te gaan van educatie en vor-
ming naar ontspanning. Dat is pre-
cies wat wij bij deze Raad van Be-
stuur aanvechten en wat collega Van
Grembergen zoëven heeft gezegd.
Wij hebben niet gezegd dat wij een
bepaald aantal uren willen ; wij wil-
len de drie hoofdluiken van de op-
dracht opsplitsen en zeggen hoeveel
ten honderd aan ieder afzonderlijk
luik moet worden besteed, waarvoor
dan ook - op basis van de door hen
verstrekte raming - de overeen-
stemmende financiële middelen wor-
den toegekend. Zij zijn echter niet
bekwaam om aan de Vlaamse Raad
te zeggen wat ze willen doen en hoe-
veel het zal kosten. De reden daar-
van is dat het management, met de
heer Goossens en consoorten,  daar-
toe niet bekwaam is. Mijnheer Van
Rompuy, dat is het probleem.

De heer E. Van Rompuy : Ik meen
dat ik hier . . .

De Voorzitter : Mijnheer Van Rom-
puy, de heer Van Dienderen heeft
het woord gevraagd.

Voor het overige, zou ik toch wensen
dat het aantal onderbrekingen be-
perkt blijft, want anders wordt het

voor de spreker onmogelijk zijn the-
sis uiteen te zetten.

De heer Van Dienderen heeft het
woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Voorzitter, collega Van
Rompuy, het voorliggende voorstel
geeft niet meer middelen aan de
BRTN. Integendeel, het houdt maar
rekening voor een derde met de stij-
gende kosten ; voor de twee overige
derden wordt de BRTN verwezen
naar nog meer reclame-inkomsten. U
schermt met het zogenaamde nomi-
naal hoge bedrag, dat de Vlaamse
Gemeenschap voor zijn openbare
omroep over heeft. Welnu, het is
minder dan een derde van wat de
Zweden aan hun openbare omroep
betalen ; het is amper de helft van
wat de Denen daarvoor betalen en
het is nog altijd minder dan wat de
Portugezen en de Grieken, twee
zuiderse landen, betalen. De BRTN
is de goedkoopste openbare omroep
van heel Europa.

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
de Voorzitter, ik meen dat ik reeds
op een aantal vragen heb geant-
woord. Het gaat om een voorstel van
decreet en ik hoop alleen maar dat
de BRTN nu weet tot 1996 welke
middelen hij heeft. Deze liggen de-
cretaal nominaal vast. Het zal trou-
wens geen discussie meer vergen in
de schoot van de Executieve, want
we kunnen ze gewoon berekenen.

Collega Van Dienderen, ik blijf erbij
dat, wanneer men met 9 miljard niet
kan rondkomen, men dat ook niet zal
kunnen met 11 of 13 miljard. Ik meen
dat het nominaal bedrag, dat de
BRTN in 1996 zal krijgen, een enor-
me inspanning is van de Vlaamse Ge-
meenschap. Wij zijn, als CVP-fractie,
voorstander van een goede openbare
omroep, die zeer belangrijk is in een
concurrentieel landschap, ook gezien
de groeiende rol van de media.

Mijnheer Van Mechelen, wij verkon-
digen op dat vlak immers andere me-
ningen dan uw partijvoorzitter. In-
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derdaad,  sprekend over simplisme,
verwijs ik naar de persconferentie
van vorig jaar, gegeven door uw par-
tijvoorzitter, waar hij zegde dat de
BRTN moest worden afgeschaft. De
heer Annemans schreef vroeger in
Het Pallieterke, in een door hem on-
dertekende rubriek, dat de BRT uit
de ether moest verdwijnen : Cato, ce-
terum censeo . . . (Protest bij de leden
van het VB)

Welnu, uw partijvoorzitter en de
heer Annemans hebben hier gepleit
voor het verdwijnen van de openbare
omroep. Zodoende moet u ons geen
lessen geven over de manier waarop
de openbare omroep op een kwalita-
tief hoogstaande manier moet wor-
den bestuurd. (Protest)

Ik mag nu ook wel eens op een dema-
gogische manier spreken, want zo
tart u voortdurend de meerderheid,
zo probeert u voortdurend het beleid
en de meerderheid belachelijk te ma-
ken. Wij kunnen dat ook ! Ik kan
ook zeggen dat de heer Verhofstadt
op een bepaalde persconferentie
heeft gezegd : schaf de BRT af en
dat de heer Annemans in Het Pallie-
terke dezelfde stelling verkondigde.

De Voorzitter : De heer Annemans
heeft het woord voor een persoonlijk
feit.

De heer G. Annemans : Mijnheer de
Voorzitter, ik vraag het woord voor
een persoonlijk feit. Toen ik destijds
die artikelen steeds beëindigde met
ceterum censio, voor het overige ben
ik van mening dat de BRT uit de
ether moet verdwijnen, dan weet de
heer Van Rompuy zeer goed dat ik
daarmee de l inkse nieuwsdienst
beoogde. Consequent daaraan heb-
ben wij steeds gepleit voor het opbre-
ken van het monopolie van de BRT
en zeker van het nieuwsmedium. De-
ze woorden hadden uiteraard nooit
de bedoeling het bestaan van een om-
roep of van de BRTN als zodanig te
betwisten. Ik heb meermaals ge-
schreven dat de linkse tijdsgeest die
door de BRT-nieuwsdienst werd uit-
gestraald - en de heer Van Rompuy
zat toen op dezelfde golflengte, -

moest worden bestreden. Dat is de
inhoudelijke thesis die wij altijd op
die manier hebben ontwikkeld.

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer de Voorzitter, dat de heer Van
Rompuy stilaan alle intellectuele eer-
lijkheid laat varen, doet mij schrik-
ken.

Wat de procedure betreft stel ik vast
dat de heer Van Rompuy als een Mi-
nister op onze uiteenzettingen ant-
woordt. Wij zullen dan ook replieken
brengen op de uiteenzetting van de
heer Van Rompuy.

Mijnheer Van Rompuy, inzake uw
smadelijke opmerking over de pers-
conferentie, waarop ik trouwens zelf
aanwezig was, kan ik u mededelen
dat wij gekant zijn tegen een BRTN
van ambtenaren en dat is iets anders
dan de BRTN afschaffen.

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Van Mechelen, het gaat hier om een
voorstel van decreet, ingediend door
leden van de Vlaamse Raad.

De heer D. Van Mechelen : Spijtig
dat u zelf geen Minister van Cultuur
bent.

De heer E. Van Rompuy : Het is nog
altijd een grote eer parlementslid te
zijn.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Weckx

Minister H. Weckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, aangezien wij over dit onder-
werp in de Commissie reeds driemaal
uitvoerig hebben gepraat, zal ik nu
zeer kort de zaak herleiden tot haar
echte proporties. Ik kan natuurlijk de
leden van het Parlement niet beletten
om, wanneer het over een punctueel
dossier van de BRTN gaat, telkens
opnieuw een groots debat over de rol
van de BRTN aan te gaan. Toch
moeten wij, bij het bespreken van

een voorstel van decreet, de intellec-
tuele eerlijkheid opbrengen deze ma-
terie te herleiden tot zijn ware pro-
porties.

Ik herinner eraan dat op het einde
van de hoorzitting over het meerja-
renplan van de BRTN, bij consensus
- meerderheid en minderheid - de
afspraak werd gemaakt dat, ten eer-
ste, de Vlaamse Executieve een
standpunt zou bepalen met het oog
op het ingediende meerjarenplan van
de BRTN en dat, ten tweede, de
Vlaamse Executieve contact zou op-
nemen met de BRTN wanneer ze
haar standpunt had bepaald en dat,
ten derde, de Vlaamse Executieve in
de Commissie Media van de Vlaamse
Raad haar standpunt zou becommen-
tariëren en meedelen. Wij hebben
die procedure perfect gevolgd in de
lijn van de afspraken die over de
meerderheid en de minderheid heen
in de Commissie Media werden ge-
maakt.

Er lag inderdaad een meerjarenplan
voor van de BRTN voor de jaren
1993 tot 1996. In dat meerjarenplan
vroeg de BRTN naar de budgettaire
aftekening, teneinde de BRTN toe te
laten over een periode van vier jaar
ernstig te kunnen programmeren. Na
de discussie in de Executieve werd
het budgettaire kader vastgelegd
waarover de BRTN voor de komen-
de vier jaar, van 1993 tot en met
1996, zou beschikken. U weet dat de
BRTN 1,6 miljard bijvroeg. U weet
dat de BRTN vroeg haar een om-
roepindex toe te kennen. U weet ook
dat de BRTN vroeg dat de commer-
ciële sponsoring zou worden openge-
trokken.

Wij hebben in de Executieve daar-
over een debat gehouden. De conclu-
sie van dit debat heeft uiteraard ook
geïnterfereerd omwille van het feit
dat wij parallel daarmee een discussie
hebben gevoerd over de begroting
van de BRTN. Naar aanleiding van
die discussie is tevens te berde geko-
men dat in feite het systeem zoals het
in het decreet van 1991 was vastge-
legd van aard was om impliciet elk
jaar bij begrotingsdecreet het eigen-
lijke basisdecreet te wijzigen. De
Executieve is er van uitgegaan dat dit
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niet kon en dat een systeem moest
worden uitgedokterd waarbij ener-
zijds het BRTN-decreet kon worden
gerespecteerd en wij anderzijds ein-
delijk uit de debatten tussen het Re-
kenhof, de Vlaamse Raad en de Exe-
cutieve over al dan niet impliciete
wijzigingen van het BRTN-basisde-
creet van maart 1991 zouden gera-
ken. De Executieve heeft dus haar
standpunt bepaald en dit in vier pun-
ten. Ik heb die standpuntbepaling uit-
voerig becommentarieerd zowel te-
genover de delegatie van de Raad
van Bestuur en van de ambtenaren
van de BRTN als in de Commissie-
vergaderingen en de werkgroep die
uit de Commissie is ontsproten. Ik
zet alles nog even op een rijtje :

Ten eerste, de BRTN moet hoe dan
ook de huidige dienstverlening op het
vlak van vorming, informatie en wat
door henzelf wordt genoemd gezon-
de ontspanning, blijven garanderen ;

Ten tweede, de Executieve heeft in
haar standpunt bepaald dat meer dan
in het verleden bijzondere aandacht
vanuit de BRTN naar Brussel moest
uitgaan, zowel wat radio als televisie
betreft ;

Ten derde, de Executieve heeft be-
paald dat het procentueel aandeel
van de personeelskosten in verhou-
ding tot de basisdotatie van 1992 tij-
dens de periode 1993-1996 niet mag
stijgen ;

Ten vierde, de Executieve heeft be-
paald dat minimum 4 procent boven-
op de basisdotatie zal worden geëva-
lueerd op basis van de werkelijk ge-
presteerde activiteiten, van het ver-
wachtingspatroon van de Vlaamse
Raad en van de evolutie van de pro-
duktiekosten en de concrete beleids-
plannen van de omroep.

Op basis daarvan hebben de auteurs
van het oorspronkelijk decreet, na
kennis te hebben genomen van het
standpunt van de Executieve en na
dit uitvoerig in de Commissie te heb-
ben besproken, hun voorstel inge-
diend. Namens de Executieve kan ik
u meedelen dat wij akkoord gaan met

dit voorstel omdat het eindelijk aan
de BRTN tenminste de financiële
rechtszekerheid zal geven die zij
moeten hebben om op een grondige
inhoudelijke wijze over verscheidene
jaren te kunnen plannen. Trouwens,
mijn afspraak met de Raad van Be-
stuur van de BRTN op dat vlak be-
staat erin dat de BRTN, wanneer dit
decreet wordt goedgekeurd, haar
meerjarenplan daaraan zal aanpas-
sen. De opdracht die wij aan de
BRTN hebben gegeven is dat onmid-
dellijk na het reces de BRTN een
vernieuwd meerjarenplan zou voor-
leggen, na kennisname van de finan-
ciële zekerheid voor de komende vier
jaar. Het kan dan samen met de le-
den van de Commissie voor de Media
worden onderzocht. Er kan dan wor-
den nagegaan welke conclusies daar-
uit, liefst bij consensus, kunnen wor-
den getrokken.

Mijnheer de Voorzitter, de formule
is gebaseerd op gekende systemen.
Tijdens de bespreking werd zij op la-
chertjes onthaald en anderzijds werd
er verwezen naar systemen die in de
onderwijssector reeds verschillende
jaren schering en inslag zijn, en waar-
van de interpretatie zekerder is dan
het opstellen van ellenlange teksten
die uiteindelijk nog veel meer moge-
lijkheid laten tot interpretatiediscus-
sies.

Tot slot wil ik nog zeggen dat er in-
derdaad geen omroepindex wordt in-
gevoerd. De Executieve is daar niet
willen op ingaan wegens het feit dat
de omroepindex ook voor een groot
deel bestond uit de prijzen van rech-
ten die door de BRTN in het buiten-
land voor produkties moeten worden
betaald. Dat systeem kunnen wij ui-
teraard niet in de hand houden. De
Executieve heeft een specifieke index
voor de BRTN gekoppeld aan het
systeem van de loonindex van de
ambtenaren van de diensten van de
Vlaamse Executieve en een ander
vast percentage dat zal gekoppeld
worden aan de index van de klein-
handelsprijzen.

Daarenboven behoudt de BRTN vol-
ledig de mogelijkheid om eigen in-
komsten te verwerven. Die eigen in-

komsten hebben niet alleen te maken
met sponsoring, maar vooral - dat
kan u lezen in de begroting - met
de verkoop van programma’s van
muziekopnamen en andere culturele
produkties - waarmee de BRTN op
het inhoudelijke vlak kan concurre-
ren met buitenlandse instituten.

Ziedaar, mijnheer de Voorzitter, wat
ik te zeggen heb over het herleiden
van dit debat tot zijn ware proporties.

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb in mijn uiteenzet-
ting aan de Minister gevraagd of hij
het normaal vindt dat wij hier van-
daag een relatief grote verhoging toe-
kennen aan de BRTN en dat de
BRTN tegelijkertijd op een onbe-
grensde, willekeurige wijze reclame-
inkomsten kan verwerven. Het is het
ene of het andere. De BRTN is een
openbare omroep en moet behoorlijk
functioneren met openbare gelden.
Een cumulatie met onbegrensde in-
komsten uit reclame, is volgens mij
ontoelaatbaar.

Minister H. Weckx : Mijnheer de
Voorzitter, ik raad mevrouw Dillen
aan de decreten ter zake nog eens te
lezen. Het is totaal onjuist dat de
BRTN onbegrensde reclame-inkom-
sten kan verwerven. Dit is in het de-
creet van 1991 duidelijk en beper-
kend geregeld. De BRTN had ge-
vraagd om op dat vlak een doorbraak
te bekomen, maar daar is de Execu-
tieve niet op ingegaan.

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer de
Minister, de BRTN mag, niet voor
de televisie maar wel voor de radio,
een volledig beroep doen op reclame-
inkomsten. Ik herhaal nogmaals dat
de oprichting van Radio Donna een
paar maanden geleden daar het dui-
delijkste voorbeeld van is. Het is een
radiozender die exclusief door recla-
me-opbrengsten moet worden gefi-
nancierd.

Minister H. Weckx : Men moet niet
alles door elkaar mengen. De BRTN-
televisie heeft geen inkomsten uit re-
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clame. De VTM heeft daar duidelijk
het monopolie. Wat de radio betreft,
is inderdaad bij decreet geregeld dat
de BRTN reclame-inkomsten mag
verwerven, maar dan sterk beperkt
en ingedeeld in blokken waarvan de
timing zelfs in het decreet werd vast-
gelegd.

Ik herhaal, men moet duidelijk zeg-
gen waarover men het heeft en dan
krijgt men ook een duidelijk ant-
woord. Trouwens, het antwoord ligt
vast in de betrokken decreten.

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

de Nederlandse Radio- en Televisie-
uitzendingen in België, Omroep van
de Vlaamse Gemeenschap worden
paragrafen 3 en 4 vervangen door de
volgende bepalingen :

,,Q  3. De basisdotatie wordt in 1993
vastgesteld op 6.809 miljoen frank.

Dit bedrag wordt jaarlijks aangepast
volgens de volgende berekening :

D93+n = (D93 - P93) x CO.53 x (LI&)
+ 0.47 x (C,/C,)] + P93+”

waarbij :

,,§ 3. De basisdotatie wordt in 1993
vastgesteld op 7 miljard frank. Dit
bedrag wordt jaarlijks aangepast vol-
gens het systeem van de omroepin-
dex dat de BRTN in zijn oorspronke-
lijk meerjarenplan heeft uitge-
werkt. “.

Op dit artikel is er eveneens een
amendement van mevrouw Dillen
dat luidt als volgt :

In de voorgestelde tekst een nieuwe
0 3bis invoegen die luidt als volgt :

- D93+n : de basisdotatie voor het
jaar 1993 + n ;
- n : het verschil in jaren tussen het

,,§ 3bis. De toegekende basisdotatie
wordt verminderd met de gereali-
seerde opbrengsten uit reclame.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer de Minister, het zou mij plezier
doen als binnenkort ook uw rege-
ringsmededelingen gesponsord wer-
den.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het
voorstel van decreet van de heren
Chevalier, Van Rompuy en Coveliers
tot wijziging van het decreet van 27
maart 1991 houdende het statuut van
de Nederlandse Radio- en Televisie-
uitzendingen in België, Omroep van
de Vlaamse Gemeenschap.

De door de Commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

Artikel 1

Dit decreet regelt een aangelegen-
heid als bedoeld in artikel 59bis van
de Grondwet.

- Aangenomen.

Artikel 2

desbetreffende begrotingsjaar en het
referentie-begrotingsjaar 1993 ;

- D93 : de basisdotatie voor het jaar
1993 ;

- Pg3 : de geraamde indexprovisie
voor het jaar 1993 ;

- LJL, : gelijk aan de verhouding
tussen de geraamde index van de
eenheidsloonkost van het personeel
van het Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap op 1 januari van het
desbetreffende begrotingsjaar en de
index op 1 januari van het referentie-
begrotingsj aar 1993 ;

- Cr&,  : gelijk aan de verhouding
tussen de geraamde index van de
consumptieprijzen op het einde van
het desbetreffende begrotingsjaar en
de index op het einde van het refe-
rentie-begrotingsjaar 1993 ;

- P93+n : de geraamde indexprovisie
voor het begrotingsjaar 1993 + n.

6 4. De jaarlijkse aanvullende dota-
tie van minimaal 4 procent van de
basisdotatie van het desbetreffende
begrotingsjaar wordt, op grond van
werkelijk gepresteerde activiteiten,
als facultatieve toelage, met haar be-
drag ingeschreven in een speciale be-
paling van het decreet houdende de
algemene uitgavenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap.“.

Op dit artikel is er een amendement
van de heer Van Dienderen dat luidt
als volgt :

De stemmingen over artikel 2 en de
amendementen op dit artikel worden
aangehouden.

Er is een amendement van mevrouw
Dillen houdende invoeging van een
nieuw artikel 2bis dat luidt als volgt :

In artikel 19 van het decreet van 27
maart 1991 houdende het statuut van
de Nederlandse Radio- en Televisie-
uitzendingen in België, Omroep van
de Vlaamse Gemeenschap, wordt
een nieuwe 0 Ibis ingevoegd die luidt
als volgt :

0 Ibis. De BRTN dient jaarlijks voor
15 januari aan de Vlaamse Executie-
ve mededeling te doen van de gerea-
liseerde inkomsten uit reclame.“.“.

De stemming over dit amendement
wordt aangehouden.

Artikel 3

Dit decreet treedt in werking op 1
januari 1993.

- Aangenomen.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

We zullen om 16 uur de hoofdelijke
stemming over het gehele voorstel
van decreet houden.

In artikel 17 van het decreet van 27 In de voorgestelde tekst $i 3 vervan-
maart 1991 houdende het statuut van gen door wat volgt :
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INTERPELLATIES (Regl. art. 76)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer E. Beysen
tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over de concessie betreffende de
Liefkenshoektunnel

Interpellatie van de heer G. Anne-
mans tot de heer T. Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Openba-
re Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over het ontlasten van de Antwerpse
Kennedytunnel via de Liefkenshoek-
tunnel

De Voorzitter : Aan de orde zijn de
samengevoegde interpellaties van de
heer Beysen tot de heer Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van
Openbare Werken, Ruimtelijke Or-
dening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de concessie betreffende
de Liefkenshoektunnel en van de
heer Annemans tot Minister Kelch-
termans,  over het ontlasten van de
Antwerpse Kennedytunnel via de
Liefkenshoektunnel.

De heer Beysen heeft het woord.

De heer E. Beysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, mochten er mo-
menteel in de Liefkenshoektunnel
evenveel wagens rijden als er hier le-
den in de Vlaamse Raad aanwezig
zijn, dan zou men zich daar gelukkig
prijzen.

Ik denk daarentegen dat wij ons niet
zo gelukkig moeten prijzen voor de
magere aanwezigheid in verband met
een dossier dat de Vlaamse Gemeen-
schap zuur kan opbreken. Dat is dan
ook de reden waarom ik hierover
voor de zoveelste maal interpelleer.
Dit is een aangelegenheid die ons
zeer nauw aan het hart moet liggen,
wegens de financiële afrekening die
er eens zal moeten gebeuren.

Ik zal u eerst een aantal feiten in
herinnering brengen. Het is mis-
schien goed er even aan te herinne-
ren dat de aanleg van de Liefkens-
hoektunnel 9 miljard heeft gekost.
Dat is niet niets. De afbetaling loop
over een periode van achttien jaar en

gebeurt, of zou moeten gebeuren -
want hier begint het schoentje te
knellen - met de inkomsten van de
tunnel die door een concessie van
aannemers wordt uitgebaat.

Mijnheer de Minister, uit een rapport
van uw administratie blijkt dat de in-
komsten van de NV Liefkenshoek-
tunnel de exploitatiekosten nauwe-
lijks dekken zodat er van een aflos-
sing van de schulden geen sprake is.
Om een beeldspraak te gebruiken
zou ik kunnen zeggen dat die tunnel
tot aan de rand in het water staat.

Het spreekt voor zich dat uw admi-
nistratie daarmee bezig is en aan een
aantal mogelijke oplossingen denkt.
Daarbij wordt zelfs het slechtste sce-
nario niet uit het oog verloren met
name een mogelijk faillissement van
de NV Liefkenshoektunnel.

Volgens uw administratie zou een
van deze mogelijkheden zijn dat de
Executieve, de schuld van ongeveer
10 miljard frank zou overnemen.
Volgens een tweede scenario zou een
schuldherschikking kunnen worden
overwogen. Ik meen evenwel dat bei-
de scenario’s kunnen worden verme-
den, indien meer eenvoudige oplos-
singen zouden worden nagestreefd,
oplossingen die aan de gemeenschap
ook heel wat minder geld zouden
kosten. Men zou bijvoorbeeld moe-
ten doen wat destijds werd afgespro-
ken, met name de toegangswegen tot
de tunnel voorzien zoals zij vooraf-
gaandelijk werden vastgelegd, inzon-
derheid de rechtstreekse aanleg van
de tunnel naar de E 17 doorheen het
Waasland. Het verwondert mij trou-
wens nu in dit halfrond minder Waas-
landers te zien dan vroeger het geval
was. Toen ik inderdaad vroeger in
verband met dit onderwerp de tribu-
ne besteeg, stond het Waasland als
één man paraat. Ik hoor echter dat
de kritiek daar stilaan wegebt naar-
mate wordt vastgesteld dat destijds
hieromtrent een totaal verkeerde be-
slissing werd genomen.

Het dossier van de Liefkenshoektun-
nel gaat van kwaad naar erger. De
oorzaak hiervan moet worden ge-
zocht in het feit dat de overheid zich
een bijzonder onbetrouwbare partner
heeft getoond in een operatie die als

een eersteling moet worden be-
schouwd, met name de alternieve fi-
nanciering van een belangrijk stuk in-
frastructuur.

Mijnheer de Minister, ik moet u er
niet van overtuigen dat de overheid
een onbetrouwbare partner is. U
weet dit evengoed als ik zelf. Ik weet
dat u voor dit alles niet rechtstreeks
verantwoordelijk bent ; uw voorgan-
gers hebben hiermee meer te maken
dan u zelf, maar intussen zit u toch
maar met deze zaak opgezadeld.

Waarom is de overheid
trouwbare partner ?

een onbe-

Ten eerste, omdat de tolgelden wer-
den vastgesteld op basis van niet in-
geloste verwachtingen van de over-
heid, lees aanleg van verbindingswe-
gen.

Ten tweede, omdat de wegendirectie
pertinent weigert een duidelijke sig-
nalisatie aan te brengen. Ik vraag u
dan ook onmiddellijk deze toestand
te verhelpen. Het is inderdaad on-
voorstelbaar dat deze tunnel vandaag
nauwelijks te vinden is. Wanneer
men uit noordelijke richting komt en
men rijdt door de Tysmanstunnel zit
men in de Liefkenshoektunnel zon-
der het eigenlijk te beseffen. Ineens
staat men voor het plakkaat tol. Ko-
mende vanuit het Waasland is het
een echt huzarenstukje om die tunnel
te vinden. Toch wordt pertinent ge-
weigerd uit deze toestand de nodige
lessen te trekken en een adequate
signalisatie aan te brengen.

Bij deze gelegenheid wil ik ook zeg-
gen dat het mijns inziens beter zou
zijn aan deze tunnel een andere bena-
ming te geven. Ik laat u de vrije keu-
ze, maar Liefkenshoektunnel voor
een buitenlander is zo goed als onuit-
spreekbaar, laat staan te begrijpen.
In de internationale context waarin
deze infrastructuur moet worden be-
keken, moet een benaming worden
gekozen die gemakkelijker in de
mond ligt.

Op de derde plaats is de overheid een
onbetrouwbare partner omdat onvol-
doende aansluitingswegen zijn voor-
zien, niet naar links en niet naar
rechts - de havenweg  komt er van-
zelfsprekend wel binnen afzienbare
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tijd -, toch meen ik dat zoiets in
coördinatie moet gebeuren. Het gaat
inderdaad niet op eerst een investe-
ring van meer dan 9 miljard frank te
doen, zich daarna met de aanslui-
tingswegen bezig te houden, maar
niet te weten wanneer zij zullen wor-
den gerealiseerd.

Ik denk dat ter zake een incentive
dient te worden gegeven en dat bo-
vendien op de overheid druk moet
worden uitgeoefend. Immers, gelet
op het geringe gebruik van deze tun-
nel, volgens de laatste gegevens 4.000
wagens per maand, zou het aangewe-
zen zijn dat u beslist deze tolgelden
voorlopig af te schaffen, zeker zolang
er geen volwaardige verbindingswe-
gen zijn aangelegd. Trouwens, het is
de enige manier om druk uit te oefe-
nen teneinde de infrastructuur vol-
waardig te doen uitbouwen en de no-
dige tijd te laten voor de uitvoering
van de aansluiting met de E 17 en de
havenweg.

Niettegenstaande ik er mij reken-
schap van geef dat het niet gemakke-
lijk is, meen ik toch dat het aangewe-
zen zou zijn indien u nopens de con-
tracten enige duidelijkheid zou kun-
nen geven.

Uitgaande van het feit dat de aanleg
van de expressweg tot de E 17 in het
contract niet expliciet is voorzien,
bleek uit de verkeerstechnische stu-
die, die aan de uitvoering van het
contract voorafging en als bijlage bij
het contract werd gevoegd, die bo-
vendien als basis heeft gediend voor
de berekening van het aantal voertui-
gen, die door de tunnel zouden rij-
den, dat wel rekening werd gehouden
met de aanleg van het vak express-
weg - E 17 volgens het tracé dat
nadien de Grote Ring werd ge-
noemd.

In het contract lees ik, ik citeer : De-
ze toegangswegen uit te voeren mini-
maal als autosnelweg met twee rij-
stroken schakelen het Liefkenshoek-
project in in het landelijk wegennet.
De kandidaat-concessiehouder kan
rekening houden met de waarschijn-
lijke uitbouw van de verkeersinfra-
structuur in de omgeving van Ant-
werpen en in het havengebied in het

bijzonder, onder meer een verbin-
ding met de E 3 - thans de E 17 -
en een verbinding naar Bergen-op-
Zoom. Ter zake kan dus geen ondui-
delijkheid bestaan en ingeval er een
betwisting zou rijzen tussen de con-
cessiehouder en de overheid is het
meer dan waarschijnlijk dat de over-
heid aan het kortste eind trekt.

Mijnheer de Minister, u heeft een ju-
ridisch advies gevraagd aan een onaf-
hankelijke instantie teneinde klaar-
heid te scheppen nopens de bepalin-
gen van dat contract. U wil meer spe-
cifiek weten of het wel degelijk zo
bepaald is zoals de eisers beweren en
of de overheid al dan niet in gebreke
is gebleven.

Tijdens de bespreking van de begro-
ting in de Commissie heeft u aange-
kondigd dat u op het einde van de
maand mei over dit juridisch advies
zou beschikken. Daarna zou u van-
zelfsprekend de Executieve daarover
inlichten en haar ertoe aanzetten tot
een besluit te komen. Het is nu reeds
eind juni en ik neem aan dat u over
de gevraagde gegevens beschikt, zo-
danig dat het antwoord op deze inter-
pellatie zinvol kan zijn in het licht
van beslissingen, die in ieder geval
dienen te worden genomen. Boven-
dien spreekt het vanzelf dat ter zake
niet langer kan worden getreuzeld.

Niettegenstaande de beperkingen in
de budgetten en ondanks uw stelling
dat u moeilijk nieuwe wegen kan la-
ten aanleggen denk ik toch dat u uit
deze twee kwalen de minst slechte
dient te kiezen. Ik heb steeds de ver-
dediging van de rechtstreekse aan-
sluiting met de E 17 op mij genomen.
Trouwens, wij maakten samen deel
uit van de Executieve die het dossier
behandelde en wij weten ook op wel-
ke jammerlijke manier dit project in
feite is gekelderd. Het is niet omdat
iemand destijds in de Executieve een
veto stelde dat dit thans niet kan wor-
den hersteld, maar dan wel beter nu
dan morgen. Immers, hoe langer
men wacht, hoe meer geld de ge-
meenschap zal moeten bijdragen
voor een project, dat voor mij nog
altijd een zeer waardevol project is,
op voorwaarde dat men het tenmin-
ste de nodige kansen geeft. (Applaus
bij de PW)

De Voorzitter : De heer Annemans
heeft het woord.

De heer G. Annemans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, wij kun-
nen in grote lijnen akkoord gaan met
de standpunten van de heer Beysen.
Ik wil enkel nog een bijkomend ac-
cent aanbrengen.

Men heeft de Liefkenshoektunnel
niet alleen doodgenepen, hij was al
dood toen hij ter wereld kwam. Col-
lega Beysen heeft verwezen naar de
verkeersaanduidingen. Dat is inder-
daad één element, maar er zijn ook
nog heel wat andere aspecten die er
op wijzen dat men nog steeds bezig
is deze tunnel te laten doodgaan. Re-
kening houdend met het overheids-
geld dat aan dit project werd besteed,
kunnen wij dit onmogelijk aanvaar-
den. Het project is een probleem ge-
worden en ik pleit er voor dat wij dit
probleem niet alleen op financieel
vlak oplossen door schulden over te
nemen om de financiële put te vullen,
maar dat we er ook voor zorgen de
tunnel opnieuw levensvatbaar te ma-
ken.

Wij pleiten voor een koppeling van
probleem 1, de Liefkenshoektunnel
en probleem 2, de verkeerssituatie in
Antwerpen en meer bepaald op de
Antwerpse ring. De verkeersproble-
men daar zijn manifest. Ik geef u en-
kele cijfers. Doorheen de Liefkens-
hoektunnel rijden 4.000 voertuigen
per maand, terwijl de maximumcapa-
citeit ongetwijfeld een veelvoud daar-
van bedraagt. Voor de Kennedytun-
nel is de maximumcapaciteit reeds
bereikt. Een telling van de rijkswacht
op 9 april 1990 voor een periode van
24 uur geeft de volgende cij-
fers :40.000  personenwagens in de
richting van Gent en ongeveer 39.500
personenwagens in de richting van
Nederland, 11.000 vrachtwagens in
beide richtingen. De jongste twee
jaar is deze situatie uiteraard niet ver-
beterd, integendeel. Op 9 april 1992
werd een telling uitgevoerd voor een
periode van 2 maal 3 uur. Dit zijn de
resultaten. Tussen 6 en 9 uur 9.400
personenwagens en 1.089 vrachtwa-
gens in de richting van Gent en
12.000 personenwagens en 1.300
vrachtwagens in de richting van Ne-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 31
25 juni 1992 Liefkenshoektunnel 1211



Annemans

derland. Tussen 15.30 uur en 18.30
uur, de avondspits, 12.000 personen-
wagens en 1.600 vrachtwagens in de
richting van Gent en 12.800 perso-
nenwagens en 1.694 vrachtwagens in
de richting van Nederland. De beide
tunnels wachten dus op elkaars com-
pensatie.

Wij stellen dan ook voor het vracht-
verkeer op de Antwerpse ring te ver-
bieden, ten minste in de richting
noord-zuid en eventueel, na een ver-
binding met de E 17 ook in de rich-
ting zuid-noord, met uitzondering ui-
teraard van het verkeer dat naar Lim-
burg of Brussel moet. Het vrachtver-
keer moet dan worden afgeleid naar
de Liefkenshoektunnel. Een verbod
voor vrachtwagens boven 3,5 of 5 ton
kan nu reeds worden ingevoerd in-
dien een prijsreductie voor de Lief-
kenshoektunnel wordt toegestaan.
Dit betekent uiteraard een enorme
vermindering van het verkeer op de
Antwerpse ring en in de Kennedy-
t u n n e l .  D e Liefkenshoektunnel
wordt dan de vrachttunnel voor Ant-
werpen en moet dan ook worden ver-
bonden met de E 17 rechtstreeks of
via de bestaande korte verbinding
aan het Linkeroevergebied of via de
N 4 in Sint-Niklaas. Samen met colle-
ga Beysen en in overleg met onze
vertegenwoordigers van het Waas-
land zijn wij voorstander van een
rechtstreekse verbinding met de E
17. Dit is in het voordeel van ieder-
een : van de Vlaamse Gemeenschap
en van de verkeerssituatie in en rond
Antwerpen.

Wij moeten die vertakking, terrein-
verkenning en verkeersaanduiding
ter plaatse bekijken. Er moeten
maatregelen worden genomen zodat
de tunnel zo snel mogelijk wel levens-
vatbaar is. Er is vraag naar en de
mogelijkheden zijn er voor en het
biedt de ideale gelegenheid om de
verkeerssituatie in Antwerpen te ver-
beteren. Dit was trouwens de oor-
spronkelijke bedoeling van deze tun-
nel. Wij pleiten er dan ook voor om
er op alle mogelijke manieren voor
te zorgen dat niet alleen de financiële
situatie van de Liefkenshoektunnel
wordt gesaneerd, maar vooral dat de
Liefkenshoektunnel werkelijk een

verbinding wordt van de Schelde-oe-
vers. (Applaus bij het VB)

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, wij zijn het helemaal niet eens
met de twee voorgaande sprekers.
Wij vinden dat men zich moet hou-
den aan het contract. De bestaande
verbindingsmogelijkheid met de Lief-
kenshoektunnel via de expresweg
naar de kust moet aan de termen van
het contract beantwoorden. De heer
Beysen heeft dit trouwens zelf toege-
geven.

Onze redenering is in eerste instantie
geen juridische redenering, maar in
uw vorige functie hebt u in uw milieu-
beleidsplan geschreven dat het creë-
ren van steeds nieuwe wegen ook
steeds nieuwe mobiliteit veroorzaakt,
mijnheer de Minister.

Door de gevraagde verbinding aan te
leggen zou u nogmaals doen wat u in
uw vorige functie hebt aangeklaagd
en waarvan u het mechanisme duide-
lijk hebt blootgelegd. Dit heeft tot
gevolg dat er een nieuwe cesuur in
het landschap komt. Waardevolle na-
tuur- en landbouwgebieden zullen
daarvan het slachtoffer zijn. Dit staat
haaks op uw pleidooi voor een groe-
ne hoofdstructuur.

Gisteren werd in de Commissie
Openbare Werken en Verkeer ge-
sproken over iets wat ook de heer
Beysen nauw aan het hart ligt, meer
bepaald over de veiligheid op de
Boomsesteenweg.

Mijnheer de Minister, uit uw studie
blijkt dat daar ruim 2 miljard voor
nodig is. U hebt er echter geen geld
voor.

Degenen die reeds jarenlang ijveren
voor verkeersveilige oplossingen
moet u een aalmoes in de handen
stoppen van 25 miljoen. Hiermee
kunnen enkele kruispunten en fiets-
paden veiliger worden gemaakt.

Wanneer u positief ingaat op de vra-
gen van de voorgaande sprekers, dan
spreekt u niet alleen uw vorige be-

leidsnota’s tegen, maar dan spreekt
u ook de huidige regeringsverklaring
tegen. Deze wil een absolute priori-
teit geven aan veiligheid en leefbaar-
heid en dit was trouwens ook de optie
van de voorgaande Executieve.

U kan die optie nog niet realiseren,
waar zou u dan het geld vandaan ha-
len voor de extra gevraagde weg.

De Liefkenshoektunnel was expliciet
bedoeld om gevaarlijk transport niet
meer door de Kennedytunnel te laten
passeren. De Kennedytunnel is daar
trouwens helemaal niet voor ge-
schikt. De Liefkenshoektunnel is er
wel voor geschikt, de kostprijs ervan
is ook veel hoger. Er maken echter
heel weinig ADR-vrachtwagens ge-
bruik van deze tunnel omdat er te
weinig controle is aan de Kennedy-
tunnel.

Dient de controle aan de Kennedy-
tunnel niet te worden verscherpt, zo-
danig dat die vrachtwagens, die ei-
genlijk gebruik moeten maken van de
Liefkenshoektunnel, dat ook zouden
doen en hun bijdrage zouden leveren
tot de aflossing van deze tunnel ?

Daarmee is de tunnel echter nog niet
vol. De Groenen hebben er, samen
met de milieugroepen van de linker-
en rechteroever altijd voor gepleit
om van die tunnel gebruik te maken
om er ook de trein te laten doorrij-
den.

Gezien iedereen toch vaststelt dat de-
ze tunnel veel te groot en overgedi-
mensioneerd is ten opzichte van de
vraag van het autoverkeer, waarom
dan van de nood geen deugd gemaakt
en een deel van de tunnel reserveren
voor treinverkeer om zo op een ge-
makkelijke manier eindelijk de oost-
west-spoorverbinding in Vlaanderen
te realiseren, zonder daarvoor een
nieuwe tunnel onder de Schelde aan
te leggen. Een van de ingenieurs die
aan de bouw van de Liefkenshoek-
tunnel heeft meegewerkt, heeft mij
gezegd dat deze tunnel voor 1 à 2
miljard voor spoorverkeer kan wor-
den aangepast.

Ik vraag u dus of u meer controle aan
de Kennedytunnel wil organiseren
zodat de ADR-vrachtwagens meer
gebruik maken van de voor hen be-
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doelde Liefkenshoektunnel. Blijft u
prioriteit geven a a n  verkeersleef-
baarheid en neen zeggen aan de door
andere sprekers gevraagde verbin-
ding met de E 17 ? Wil u contact
opnemen met de NMBS en ernstig
onderzoeken of er van deze overgedi-
mensioneerde tunnel gebruik kan
worden gemaakt om de noodzakelij-
ke oost-west-treinverbinding in
Vlaanderen te realiseren, om de ha-
ven op de linker- met die op de rech-
teroever met elkaar te verbinden ?

De Voorzitter : Minister
mans heeft het woord.

Kelchter-

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, dames en heren, de
interpellaties kunnen in twee delen
worden opgesplitst : ten eerste wer-
den er vragen gesteld over de oorza-
ken van de tegenvallende rendabili-
teit van de Liefkenshoektunnel en
ten tweede wordt er als gevolg van
die gebrekkige rendabiliteit, een juri-
dische discussie gevoerd over wie nu
precies waarvoor verantwoordelijk
is. U zult begrijpen dat vooral op de
tweede vraag met enige omzichtig-
heid zal worden geantwoord, temeer
daar de gesprekken daarover nog
niet zijn afgerond. Bij de begrotings-
bespreking heb ik vooropgesteld dat
deze gesprekken tegen einde mei
zouden zijn beëindigd. Die vragen
toch wat meer tijd. Wij hebben met
de verschillende partijen reeds heel
wat gesprekken gehad en wij hopen
dat wij tegen 17 juli tot conclusies
kunnen komen. Op dit ogenblik in-
terpreteren de betrokken partijen het
contract nog op een erg uiteenlopen-
de manier en wij zelf wensen zeker
ook niet over één nacht ijs te gaan.

Heel wat vragen
beantwoord.

moeten wz worden

Werden deze toegangswegen inder-
daad contractueel gewaarborgd, en
zo ja welke ? Verschillende sprekers
beantwoordden de eerste vraag posi-
tief.Ik ben daar niet zo zeker van en
hier is een juridisch advies alleszins
zeer welkom. Op 9 april heb ik over
deze problematiek aan de Executieve
reeds verslag uitgebracht en daarbij
verwijs ik onder andere naar een ver-

voerseconomische studie waarin de
kandidaat-concessiehouders, zonder
enige verbintenis, over de prognoses
van de administratie worden geïnfor-
meerd. Anderzijds hebben de con-
cessiehouders zelf ook een verkeers-
economische studie georganiseerd
die met de prognoses van de adminis-
tratie rekening houdt. Is dat allemaal
voldoende om te besluiten dat deze
toegangswegen, waarop die progno-
ses gebaseerd zijn, ook contractueel
zijn gewaarborgd ?

Uit een eerste benadering blijkt dat
de contractuele verbintenissen vele
tegenstrijdigheden vertonen en dus
kunnen leiden tot verschillende inter-
pretaties.

U spreekt over uitzonderlijke om-
standigheden, wat een belangrijk be-
grip is in de concessie-overeenkomst.
U vraagt zich af wat de consequenties
zullen zijn voor de concessiehouder
en voor het Vlaams Gewest - inder-
tijd de nationale overheid - als er
uitzonderlijke omstandigheden zou-
den ontstaan. Ik lees in punt 3.e.l
van de overeenkomst met betrekking
tot de uitbatingsperiode : Aangaande
de concessieschuld : indien de totale
concessieschuld binnen de kredietter-
mijn van de roll-over-lening, die over
twaalf jaar loopt, het beschikbare to-
taal budget 13 miljard frank zou over-
schrijden omwille van de onbeschik-
baarheid of de ontoereikendheid van
de werkelijke inkomsten, dan zullen
de bedragen van deze overschrijding
in mindering worden gebracht op de
aan het Bestuur verschuldigde retri-
butie. Indien de retributie ontoerei-
kend zou zijn, zal het Bestuur ervoor
zorgen dat de nodige kredieten ter
beschikking worden gesteld.

Hoe moet men dit interpreteren ? Ju-
risten verschillen daarover van me-
ning. Bovendien is de tekst vrij cryp-
tisch. Wij zullen in ieder geval het
juridisch advies afwachten en de dis-
cussie proberen af te ronden tegen 17
juli.

Indien het Vlaams Gewest zou die-
nen te betalen : aan wie ? Aan de
NV Liefkenshoektunnel ? Aan de tij-
delijke vereniging ? Aan het bank-
consortium ? Het antwoord op die
vragen is niet duidelijk.

Indien er enige waarborg zou bestaan
van het Vlaams Gewest, is deze al
dan niet van subsidiaire aard ? Kan
het Vlaams Gewest tot betaling wor-
den aangemaand vooraleer de ban-
ken de zekerheid hebben ingewon-
nen met betrekking tot de fondsen
die de kredietnemer heeft vastge-
legd ? Daarover bestaat geen een-
sluidendheid.

Er is ook discussie over de rechtsop-
volging tussen Staat en Gewest. Dit
contract is indertijd nog door de na-
tionale overheid tot stand gekomen.

U zal begrijpen dat op deze vele vra-
gen vandaag niet onmiddellijk een
antwoord kan worden gegeven, Ze
tonen aan hoe complex het dossier
wel is.

Ik betreur het dat het systeem van
alternatieve financiering, die wij ook
in de beleidsverklaring als een moge-
lijkheid aanreiken om belangrijke in-
vesteringen te doen, mede gehypo-
thekeerd dreigt te worden door een
alternatieve financiering die volgens
mij een van de eerste was van het
Departement van Openbare Werken
en die nog vooraleer ze helemaal uit-
gevoerd is de mist ingaat.

Er zijn ook vragen gesteld over se-
cundaire factoren die al dan niet aan-
leiding zouden geven tot het minder
rendabel zijn, zoals de signalisatie.
Er wordt mij telkenmale op gewezen
dat de signalisatie een van de belang-
rijkste problemen is. De Inspecteur-
generaal van Openbare Werken, bui-
tendienst Antwerpen, zegt dat die
signalisatie conform de regels is. Ik
zal hem andermaal op de hoogte
brengen van de opmerkingen die ter
zake zijn gemaakt en hem om een
schriftelijk antwoord vragen.

Er is vervolgens ook de problematiek
van de E 17. Die is me bekend. U
hebt trouwens verwezen naar de dis-
cussie waarin we beiden - u welis-
waar meer dan ik - betrokken wa-
ren en op de meningsverschillen. Er
is inderdaad tot op vandaag nog geen
uitsluitsel, met uitzondering van wat
toen is beslist.

U suggereert ook de tolgelden af te
schaffen. Dat zou haaks staan op wat
alternatieve financiering eigenlijk is,

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 31
25 juni 1992 Liefkenshoektunnel 1213



Kelchtermans

vermits het essentiële ervan, name-
lijk zorgen voor een return van de
privé-sector, eenzijdig wordt afge-
schaft.

U hebt even verwezen naar de haven-
weg, die op het einde van het jaar
zal worden opengesteld en vermoe-
delijk de rendabiliteit van de tunnel
zal opdrijven.

Ook de heer Annemans deed sugges-
ties. Voor het eerste gedeelte van zijn
uiteenzetting verwijs ik naar mijn
antwoorden aan de heer Beysen,
soms ook naar de nieuwe vragen die
ik heb opgeroepen.

De heer Van Dienderen suggereerde
het vrachtwagenverkeer in de Kenne-
dytunnel te verbieden en af te leiden
naar de Liefkenshoektunnel. Ik wijs
erop dat het ADR-vervoer reeds ver-
boden is in de Kennedytunnel. Con-
troles wijzen uit dat misbruiken mini-
maal zijn. Als er zijn wordt er gever-
baliseerd.

De suggestie in de Kennedytunnel
transporten tot een bepaald tonnage
te verbieden, doet mij aarzelen. Ik
vrees dat partieel optreden in het ge-
heel van de vervoersproblematiek
ten gronde niet veel oplost. Ik stel
voor, in overleg met mijn collega
Sauwens, voor heel de Antwerpse re-
gio, een studieopdracht over heel de
vervoersproblematiek binnen een
korte tijdsspanne te laten uitvoeren
om ons aan te geven hoe wij een be-
tere en meer geïntegreerde aanpak
van de problematiek rond de ver-
voersstromen in het Antwerpse kun-
nen bereiken. Dat lijkt mij een struc-
tureel beter verantwoorde aanpak
dan partieel links of rechts wat bij te
sturen en daarbij het gevaar te lopen
weer andere problemen te doen ont-
staan.

De Voorzitter : De heer Beysen
heeft het woord.

De heer E. Beysen : Mijnheer de
Voorzitter, de Minister stelt meer
vragen dan hij antwoorden geeft. Ik
kan daarvoor wel enig begrip opbren-
gen. Hij houdt de boot een beetje op
afstand, maar dat helpt ons niet veel
vooruit. Welk ingewikkeld juridisch

kluwen dit contract ook moge zijn,
het gaat natuurlijk om veel meer dan
om een juridische aangelegenheid.
Het gaat over het gebruik, in zo op-
timaal mogelijke omstandigheden,
van een belangrijk infrastructuur-
werk. Veel had kunnen worden voor-
komen indien men op het juiste ogen-
blik consequente beslissingen had ge-
nomen.

Deze aangelegenheid lijkt nu in een
afrekeningsfase te zijn beland. Ik
hoor de Minister graag zeggen dat er
rond 17 juli een afrondingsgesprek is
gepland, maar hij voegt er onmiddel-
lijk aan toe dat de standpunten, be-
grijpelijkerwijze, zeer ver uit elkaar
liggen. Er zal in ieder geval een reke-
ning worden gepresenteerd, maar
hoe groot die rekening is en wie ze
zal moeten betalen moet nog worden
afgewacht. Alle tekenen wijzen erop
dat de overheid daar niet goed zal
uitkomen, helaas.

Mijnheer de Minister, ik ben be-
nieuwd het antwoord te horen van
uw inspecteur van de Dienst der We-
gen. Als zijn mening onveranderd
blijft, rijzen er bij mij toch een aantal
vragen. Het zijn wij niet alleen die
van oordeel zijn dat het met de signa-
lisatie werkelijk de spuigaten uit-
loopt. Er is kortom een gebrek aan
signalisatie. Het kan toch niet dat een
inspecteur de totaal tegenovergestel-
de mening is toegedaan. Uw voorne-
men om bij een structurele ingreep,
wat uw voorkeur wegdraagt, samen
met Minister Sauwens nog een bijko-
mende verkeersstudie te laten uitvoe-
ren is van het goede toch teveel. Wij
hebben daaraan in Antwerpen en
omgeving absoluut geen behoefte. Er
bestaan belangrijke verkeersstudies.
Het zou misschien beter zijn die eens
grondig te bestuderen en daaruit een
aantal conclusies te trekken. De ver-
voersstromen waarnaar u verwijst
zijn gekend. Een nieuwe studie zou
weinig nieuwe gegevens opleveren en
niets oplossen. Probeer tenminste
duidelijkheid te creëren inzake het
contract en inzake een snelle aanslui-
ting op het E-wegennet.

De heer G. Annemans : Mijnheer de
Voorzitter, als jurist verwondert het
mij - of misschien daarom juist niet
- dat het contract dat door juristen

werd opgesteld nu door hen wordt
betwist.

In deze zaak moeten wij in de eerste
plaats ons gezond verstand gebrui-
ken. Wie nu uiteindelijk precies de
factuur zal betalen interesseert mij
niet, want ik weet dat het toch altijd
de burger is die de factuur betaalt,
zelfs als de Vlaamse Gemeenschap er-
in slaagt de rekening naar de banken
of de maatschappij door te sturen.

Zelfs als het contract OK is en als de
bal niet in het kamp van de nu be-
voegde Executieve ligt, dan zal, als
er niets gebeurt, de tunnel failliet
gaan. Ik meen niet dat hij bedoeld is
om er een kegelbaan of een mega-
dancing van te maken. Die tunnel
moet levensvatbaar worden gemaakt
en de juridische discussie interesseert
de burger niet.

In zijn antwoord zegt de Minister dat
hij geen voorstander is van een par-
tiële aanpak, wel van een globale en
hierbij rekening wil houden met ver-
dere studies waarbij zoveel mogelijk
groepen worden betrokken. Ik vind
dat een herziening van de globale
verkeerssituatie in Antwerpen geen
alibi mag zijn om uiteindelijk niets te
doen voor de Liefkenshoektunnel.
En dat dreigt op het ogenblik te ge-
beuren. Ik pleit dus voor een snelle
beslissing die weliswaar rekening
houdt met het advies van deskundi-
gen, wars van elk taboe. De proble-
men van de Kennedytunnel zijn erg
genoeg - ik heb de cijfers waaruit
de verstikking blijkt, hier gegeven -
om snel iets te doen voor de Lief-
kenshoektunnel en dus niet te wach-
ten op een globale sanering van de
Antwerpse verkeerssituatie.

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Voorzitter, ik wou de Minis-
ter nog drie opmerkingen voorleg-
gen.

Ten eerste, heb ik er niet voor gepleit
om alle goederentransport uit de
Kennedytunnel te weren. Ik had al-
leen maar het ADR-transport op het
oog. Ik heb het natuurlijk niet zelf
onderzocht maar men signaleert mij
dat er nog heel wat misbruiken zou-
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den bestaan. Is de Minister er wel zo
zeker van dat er geen of nauwelijks
geen ADR-transport door de Kenne-
dytunnel komt ? Volgens sommigen
zouden bepaalde bestuurders hun
ADR-plaat van hun vrachtwagen
wegnemen alvorens de Kennedytun-
nel binnen te rijden om ze daarna
weer te bevestigen. Is dat waar of
niet ? ADR-transport via de Lief-
kenshoektunnel zou niet alleen een
bron van inkomsten betekenen, maar
zou ook meer veiligheid voor de Ken-
nedytunnel betekenen.

Ten tweede, stel ik met voldoening
vast dat de Minister zich houdt aan
de beslissing van de vorige Executie-
ve inzake de E 17, misschien maar
voorlopig. Dat wil dus zeggen dat de
expresweg voor de aansluiting moet
zorgen en dat er geen nieuw stuk weg
in Vlaanderen zal worden aangelegd,
wat overigens zou indruisen tegen de
vroegere verklaringen van de Minis-
ter.

Mijnheer de Minister, ik heb de sug-
gestie gedaan, niet om van de Lief-
kenshoektunnel een megakegelbaan
te maken, maar om deze in te schake-
len in de milieuvriendelijke mobiliteit
waar de Vlaamse Executieve trou-
wens ook voorstander van is en waar-
voor ook in het Groen boek van de
Europese Gemeenschap wordt ge-
pleit. De Groenen krijgen andermaal
gelijk. Men heeft een enorme stom-
miteit begaan door de Liefkenshoek-
tunnel te bouwen zonder spoorver-
binding. Het massaal goederentrans-
port in de Antwerpse haven zou die
milieuvriendelijke verbinding noch-
tans goed kunnen gebruiken. Aange-
zien het vervoer langs de weg geen
behoefte lijkt te hebben aan deze
tunnel zou u van de nood een deugd
kunnen maken en een spoorverbin-
ding via de tunnel kunnen aanleggen.
Ik betreur dat u op deze suggestie
niet ingaat.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, de heer Beysen is van
oordeel dat een globale studie de za-
ken nog eens zou overdoen. Noch-
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tans ziet mijn administratie geen an-
dere mogelijkheid om tot een structu-
rele oplossing van het probleem te
komen. De studies die tot nog toe
zijn gebeurd, zijn vaak zeer segmen-
tair en gaan meestal uit van een ver-
voerseconomisch standpunt waarbij
projecten vooral op basis van hun
rentabiliteit worden beoordeeld. Zij
beogen geen globale geïntegreerde
aanpak van het probleem. Ook het
voorstel van de heer Van Dienderen
om een spoorverbinding te realiseren
moet gezien worden in het kader van
een globale mobiliteitsstudie van de
Antwerpse regio. Ik ben geen voor-
stander van partieel denken. Het
gaat niet op tientallen voorstellen af-
zonderlijk te bestuderen. Men moet
deze beschouwen in een geïntegreerd
geheel.

De heer Annemans pleit voor maat-
regelen die de rentabiliteit van de
Liefkenshoektunnel op korte termijn
moeten verhogen. Wat zijn voorstel-
len inzake het vrachtvervoer betreft,
moet ik hem verwijzen naar het ad-
vies van verkeersdeskundigen in mijn
administratie. Zij waarschuwen voor
het ontstaan van sluipwegen en voor
een overbelasting van de secundaire
wegen, wat de verkeersveiligheid ze-
ker niet ten goede komt. Dit pro-
bleem moet structureel worden aan-
gepakt.

De Voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Voorzitter, sta mij toe even in te gaan
op de repliek van de heer Van Dien-
deren. Eens te meer getuigt de heer
Van Dienderen van weinig realiteits-
zin wanneer hij beweert dat er geen
sprake is van een overaanbod van
voertuigen aan de Kennedytunnel.

Wat zijn voorstellen in verband met
de expresweg betreft, moet ik toch
opmerken dat deze weg absoluut niet
de naam expresweg verdient. Ener-
zijds staan langs deze weg te veel ver-
keerslichten terwijl anderzijds op ver-
schillende plaatsen werken aan de
gang zijn om van deze weg inderdaad
een autoweg te maken. Ik moet hier-
bij wel opmerken dat om een of an-
dere reden die werken op het ogen-
blik stil liggen. Dit brengt verschillen-
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de aannemers in financiële moeilijk-
heden.

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heer Beysen
werd tot besluit van deze interpellatie
een met redenen omklede motie van
aanbeveling aangekondigd. Ze moet
uiterlijk 24 uur na de sluiting van de
vergadering zijn ingediend.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende openbare vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor deze voormid-
dag.

Wij komen deze namiddag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
12.48 uur.
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